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prezentacje

Wydział Nauk Biologicznych
I. WYDZIAŁ W LICZBACH
Struktura:
 3 instytuty
 1 katedra
 18 zakładów
 6 pracowni
 2 stacje terenowe
 2 muzea
 1 Ogród Botaniczny

270 pracowników: 
 naukowych – 134 (64%) 
 samodzielnych – 41 
 w tym 59 pracowników technicznych i 
robotników w Ogrodzie Botanicznym

869 studentów: 
 studia I st. – 594 
 studia II st. – 198 
 studia III st. – 77 

W latach 2007-2008: 
 6 kolokwiów habilitacyjnych
 20 doktoratów
 4 tytuły profesorskie
 1 stanowisko prof. zwyczajnego
 4 nominacje na prof. nadzwyczajnego

II. STRUKTURA WYDZIAŁU
Wydział Nauk Biologicznych
 Instytut Biologii Roślin 
Stacja Ekologiczna „Storczyk” w Karpaczu
 Instytut Zoologiczny
Stacja Ornitologiczna w Rudzie Milickiej
 Katedra Antropologii
Muzeum Człowieka
 Instytut Genetyki i Mikrobiologii
 Muzeum Przyrodnicze
Herbarium
 Ogród Botaniczny
Filia w Wojsławicach 

III. DYDAKTYKA
Kierunek biologia
 specjalności
biologia ogólna 
mikrobiologia 
 specjalizacja: biologia z chemią

W przygotowaniu
 międzyuczelniany kierunek mikrobio-
logia
(wspólnie z Uniwersytetem Przyrodniczym 
i Akademią Medyczną)

Inne: 
 2 studia podyplomowe 
 Summer School 
 Mój Pierwszy Uniwersytet
 Międzywydziałowe Studium Ochrony 
Środowiska 

IV. INSTYTUT BIOLOGII ROŚLIN
Struktura
 Zakład Bioróżnorodności i Ochrony Sza-
ty Roślinnej
 Zakład Ekologii, Biogeochemii i Ochrony 
Środowiska
 Zakład Morfologii i Anatomii Roślin
 Zakład Fizjologii Roślin
 Zakład Cytogenetyki i Specjacji Roślin

Pracownicy
 54 pracowników 
 (35 nauczycieli akademickich 
 w tym 6 samodzielnych)

Tematyka badawcza
• Systematyczno-taksonomiczne przeobra-
żenia flory i ekosystemów.
• Bioindykacja skażeń chemicznych środo-
wiska.
• Adaptacje organizmów roślinnych do 
czynników abiotycznych w kontekście 
zmian środowiskowych 
• Molekularne podstawy mechanizmów 
regulujących metabolizmem, wzrostem i 
rozwojem roślin 
• Struktura i funkcje merystemów oraz za-
sady powstawania periodycznych wzorów 
różnicowania in vivo i in silico
• Zmienność mikrostrukturalna i cytogene-
tyczna traw uprawnych

Granty 
 Liczba grantów w latach 2002–2008 – 12 
 Suma funduszy z grantów – 1 000 000 zł 
i 261 000 euro

Publikacje (2002–2008)
 Artykuły oryginalne – 214 (70 w czasopi-
smach z listy filadelfijskiej)
 Książki i rozdziały w książkach – 26
 Monografie i rozdziały w nich – 19

V. INSTYTUT  GENETYKI  I  MIKROBIO-
LOGII
zajmuje pomieszczenia (2000 m2) w bu-
dynku przy ul. Przybyszewskiego 63/77, na 
Karłowicach, we Wroclawiu.

Struktura
 Zakład Ekologii Drobnoustrojów i Ochro-
ny Środowiska
 Zakład Fizykochemii Drobnoustrojów
Pracownia Izotopowa III-klasy

 Zakład Genetyki
Pracownia Mikroskopii Elektronowej
 Zakład Genetyki i Fizjologii Komórki
 Zakład Mikrobiologii
 Zakład Parazytologii
Pracownia Immunologii

Pracownicy
 42 pracowników, w tym: 
 25 nauczycieli akademickich 
 8 samodzielnych

Publikacje
 W latach 2002–2007 – 329 publikacji, 
wśród nich:
 10 książek, monografii i podręczników
 241 artykułów oryginalnych i rozdziałów 
w książkach (70 na liście filadelfijskiej)

Współautorstwo 2 patentów.
W latach 2002–2008 IGiM pozyskał z ze-
wnątrz ok. 1,5 mln zł na realizację projek-
tów naukowych.

Tematyka badawcza
 Struktury włókiennicze jako nośniki bło-
ny biologicznej. Materiały polimerowe mo-
dyfikowane nanocząsteczkami; technolo-
gie, właściwości i zastosowanie. Efektywne 
liposomowe formy antybiotyków działa-
jące na oporne szczepy bakteryjne. Udział 
struktur błony zewnętrznej bakterii Gram 
ujemnych w determinowaniu oporności 
na bakteriobójcze działanie dopełniacza. 
Mechanizmy odporności nieswoistej oraz 
funkcja IgA i IgD u dzieci z zaburzeniami 
odporności, obejmującymi: a) pierwotne 
niedobory odporności, b) choroby z auto-
agresji. Dystrybucja antygenów bakteryj-
nych w środowisku i ich udział w naturalnej 
immunizacji zwierząt i ludzi. 
 Struktura i funkcja nowych genów i 
ich produktów w komórkach drożdży. 
Mechanizmy oporności komórek na inhibi-
tory (zwł. na związki arsenu i metale ciężkie). 
Poszukiwanie nowych fungicydów. Dia-
gnostyka molekularna wybranych pato-
gennych grzybów, bakterii i wirusów.
 Molekularne mechanizmy aktywności i 
inhibicji enzymów glikolizy i proteolizy. 
Naturalne i modelowe struktury błonowe. 
Katepsyny.
 Monitoring pasożytniczy środowiska. 
Środowiskowe uwarunkowania parazytoz. 
Immunologiczne aspekty oddziaływań pa-
sożyt–żywiciel. Metody mikrobiologiczne 
w ochronie zdrowia i środowiska. Stawo-
nogi i ich patogeny jako wektory.

VI. INSTYTUT ZOOLOGICZNY
ul. Sienkiewicza
ul. Przybyszewskiego
ul. Cybulskiego

Struktura
 Zakład Biologii i Ochrony Kręgowców
 Zakład Bioróżnorodności i Taksonomii 
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Ewolucyjnej
 Zakład Ekologii Ptaków 
 Zakład Fizjologii Molekularnej Zwierząt
 Zakład Paleozoologii
 Zakład Zoologii Kręgowców
 Zakład Biologii Rozwoju Zwierząt
Pracownia Ultrastruktury Komórki
Stacja Ornitologiczna w Rudzie Milickiej

Pracownicy
 Zatrudnionych – 65 
 44 nauczycieli akademickich
 w tym 15 profesorów i dr. habilitowanych

Tematyka badawcza
 Rozwój gonad i różnicowanie się ko-
mórek w gametogenezie kręgowców.
 Ekologia oraz morfologiczne i gene-
tyczne zróżnicowanie kręgowców.
 Taksonomia, biologia, filogeneza i kla-
syfikacja ewolucyjna wybranych grup
bezkręgowców.
 Biologia i ekologia wybranych gatun-
ków ptaków.
 Mechanizmy glukostazy u zwierząt zmien-
no-i stałocieplnych.
 Ewolucja kopalnych zespołów faunistycznych.
 Morfologia, ewolucja i etologia kręgowców.
 Porównawcze badania struktury jajni-
ków i oogenezy u bezkręgowców.
 Porównawcze badania miogenezy.
 Biologia nowotworów płuc.

Projekty badawcze
 obecnie 12 projektów badawczych 
1,7 mln zł
 21 projektów badawczych w l. 2002–2008 
na sumę 2,26 mln zł i 94 000 euro

Publikacje 2005–2007
 475, z tego 101 z listy filadelfijskiej

VII. KATEDRA ANTROPOLOGII
Pracownicy
 10 pracowników naukowych 
 4 samodzielnych

Tematyka badawcza
 Badania populacji pradziejowych.
 Biologiczne i kulturowe aspekty zacho-
wań ludzkich.
 Antropologia kliniczna.
 Wzrost i dojrzewanie dzieci i młodzieży 
w zależności od zmiennych środowisko-
wych.

VIII. OGRÓD BOTANICZNY
Pracownicy
 Zatrudnionych – 62 
 3 nauczycieli akademickich, w tym 
 2 profesorów

Tematyka badawcza
 Kultury tkankowe, aktywna ochrona 
roślin nowe odmiany roślin ozdobnych.

IX. MUZEUM PRZYRODNICZE
Pracownicy
 Zatrudnionych – 22
 11 nauczycieli akademickich, w tym
 5 profesorów i dr. habilitowanych

Tematyka badawcza
 Ornitologia; ichtiologia; fauna i ekolo-
gia bezkręgowców, taksonomia i ekologia 
ślimaków, gromadzenie i opracowywanie 
kolekcji roślinnych i zwierzęcych, ochrona 
przyrody, fitosocjologia, ekologia grzy-
bów makroskopowych.
 
X. CAŁY CZAS MYŚLIMY, CO BY TU NA 
NASZYM WYDZIALE ZMIENIĆ NA LEP-
SZE!
I już
 zmieniliśmy program studiów I i II stopnia 
 wprowadziliśmy zasady oceny i awansu 
pracowników naukowych
 wprowadziliśmy zasady awansu pra-
cowników niebędących nauczycielami 
akademickimi
 zlikwidowaliśmy ponad 90% nadgodzin 
(ponad 0,5 mln zł oszczędności)
 usprawniamy system zarządzania dy-
daktyką (od 1 X br. – stanowisko logistyka 
dydaktyki)
 prowadzimy reklamę i promocję Wydziału

W najbliższym czasie planujemy
 restrukturyzację Wydziału

Planujemy też budowę kampusu.

Prof. dr hab. Wiesław Fałtynowicz
dziekan Wydziału Nauk Biologicznych

(fot. archiwum Wydziału Nauk Biologicznych)
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Prezentacja. Wydział Nauk 
Biologicznych.........................  1
Prezentacja fotograficzna na kolorowych okładkach.

Tytuł Civi Honorario dla  
prof. Leona Kieresa................  4

12  stycznia, podczas uroczystej sesji nad-
zwyczajnej Sejmiku Województwa Dolnoślą-
skiego, tytuł honorowego obywatela Dolne-
go Śląska Civi Honorario otrzymał prof. Leon 
Kieres.

Nowy kanclerz UWr................... 4
1 grudnia 2008 r. funkcję kanclerza Uniwersytetu 
Wrocławskiego objął mgr Ryszard Żukowski,który 
w latach 1994–2006 był kwestorem naszej uczelni.
Jest absolwentem administracji na Wydziale Prawa 
i Administracji Uniwersytetu Wrocławskiego. 

Opłatek w Oratorium  
Marianum.................................. 5
Pozwólcie Państwo, że na Wasze ręce, dla całej spo-
łeczności akademickiej, złożę życzenia wspaniałych 
Świąt. Chciałbym, żeby te Święta, które spędzicie w 
gronie rodzinnym, przyjaciół były pamiętane przez 
długie lata jako jedne z piękniejszych – powiedział 
rektor prof. Marek Bojarski na spotkaniu przedświą-
tecznym,17 grudnia 2008 r., w Oratorium Marianum.

Koncert noworoczny................. 7
Tradycyjnie już w styczniu Rektor Uniwersytetu 
Wrocławskiego patronuje koncertowi noworocz-
nemu na naszej uczelni. W tym roku na zaproszenie 
Jego Magnificencji prof. Marka Bojarskiego z kon-
certem w Auli Leopoldyńskiej wystąpił 15 stycznia 
krakowski artysta Zbigniew Wodecki.

Z przyjacielską wizytą............ 15
19 grudnia 2008 r. z kurtuazyjną wizytą na Narodo-
wym Uniwersytecie Ivana Franko we Lwowie prze-
bywali rektor UWr prof. Marek Bojarski i prodziekan 
Wydziału Prawa, Administracji i Ekonomii UWr dr. 
hab. Maciej Marszał. Polska delegacja przybyła na 
zaproszenie rektora lwowskiej uczelni prof. Vasyla 
Stepanovycha Vysochanskygo.

Paprotniki (Polypodiophyta Cronquist)



Przegląd Uniwersytecki nr 1 (154) 20094.

Nowy kanclerz UWr

laury, kadry

Tytuł Civi Honorario dla
prof. Leona Kieresa
12 stycznia, podczas uroczystej se-

sji nadzwyczajnej Sejmiku Wo-
jewództwa Dolnośląskiego, tytuł hono-
rowego obywatela Dolnego Śląska Civi 
Honorario otrzymał prof. Leon Kieres.

Tytuł Civi Honorario otrzymują osoby 
szczególnie zasłużone dla Dolnego Śląska. 
Prof. Kieres został wyróżniony za wybitne 
zasługi dla powstania, rozwoju i prawidło-
wego funkcjonowaniu samorządu naszego 
województwa. Dodatkową okazją do nada-
nia  mu  honorowego  obywatelstwa  jest 
obchodzony w tym roku jubileusz 10-lecia 
samorządu województwa dolnośląskiego. 
Honorowymi obywatelami Dolnego Śląska 
zostali dotychczas m.in. Władysław Barto-
szewski i ks. kardynał Henryk Gulbinowicz.

Prof. Leon Kieres – prawnik, senator, sa-
morządowiec, były szef Instytutu Pamięci 
Narodowej, jest profesorem zwyczajnym 
w  Zakładzie  Prawa  Administracyjnego 
Gospodarczego na Wydziale Prawa, Admi-
nistracji i Ekonomii Uniwersytetu Wrocław-
skiego. Specjalizuje się w prawie admini-
stracyjnym i samorządności. 
W 1980 r. związał się z NSZZ „Solidarność”, 
w którym pełnił ważne funkcje eksperckie 
i doradcze. Od 1990 r. działał w strukturach 
państwowych. Był radnym Rady Miejskiej 
Wrocławia i przewodniczącym prezydium 
sejmiku samorządowego we Wrocławiu. 
Funkcje te pełnił przez dwie kadencje. Był 
również delegatem do krajowego sejmiku 
samorządu terytorialnego i członkiem pre-
zydium, a także członkiem Komisji Wspólnej 
Rządu i Samorządu Terytorialnego. W 1994 r. 
został powołany do Rady ds. Samorządu 
Terytorialnego przy Prezydencie RP. W la-
tach 1992–2004 jako jeden z 12 delegatów 
reprezentował Polskę w Kongresie Władz 

Lokalnych i Regionalnych Rady Europy w 
Strasburgu. Uczestniczył w pracach Grupy 
Roboczej zajmującej się opracowaniem Eu-
ropejskiej Karty Samorządu Regionalnego, 
ważnego dokumentu środowisk samorzą-
dowych w całej Europie. W 1995 r. został wi-
ceprezydentem Izby Regionów w Kongresie 
Władz Lokalnych i Regionalnych Rady Euro-
py w Strasburgu. Był także reprezentantem 
Polski w Zgromadzeniu Parlamentarnym 
Rady Europy, pracując w Komisjach Ochro-
ny Środowiska oraz Planowania Regional-
nego i Samorządów Lokalnych. Przez Radę 
Europy został wybrany na przewodniczące-
go międzynarodowej grupy obserwatorów 
wyborów samorządowych w Chorwacji,  
a także był obserwatorem wyborów mu-
nicypalnych w Bośni i Hercegowinie. W 
1997 r. został senatorem, członkiem Klubu 
Parlamentarnego Akcji Wyborczej Solidar-
ność oraz radnym Unii Wolności w sejmiku 
dolnośląskim. W Senacie pracował w Komi-
sji Samorządu Terytorialnego i Administracji 
Państwowej, jako jej wiceprzewodniczący 
oraz był członkiem Komisji Spraw Zagra-
nicznych i Integracji Europejskiej. Brał także 
udział w pracach Grup Parlamentarnych: 
Polsko-Niemieckiej  i  Polsko-Ukraińskiej. 
Jako prezes Instytutu Pamięci Narodowej w 
latach 2000–2005 stworzył Instytut od pod-
staw zarówno w sensie materialnym, jak  
i funkcjonalnym oraz powołał 11 oddziałów 
w całej Polsce. W 2006 r. powrócił do pracy 
w samorządzie terytorialnym, gdzie w wy-
niku wyborów został radnym, a następnie 
przewodniczącym Sejmiku Województwa 
Dolnośląskiego.W wyborach parlamentar-
nych w 2007 r., startując z listy PO, po raz 
drugi uzyskał mandat senatorski i objął 
funkcję przewodniczącego Komisji Spraw 
Zagranicznych, pracuje też w Komisji Usta-
wodawczej.

Za wybitne zasługi dla rozwoju samorząd-
ności i czynny udział w reformowaniu struk-
tur państwa został odznaczony Krzyżem 
Kawalerskim Orderu Odrodzenia Polski.
W 1998 r. otrzymał od Ojca Świętego Jana 
Pawła II Order Św. Sylwestra. Zgodnie z 
Breve dotyczącym Zakonu Św. Sylwestra 
odznaczenie to „nagradza cnotę i ozdabia 
szlachetnych, którzy doskonale przysłuży-
li się świętej i publicznej sprawie”.
Jest „Dżentelmenem Roku 1995” wybranym 
w plebiscycie czytelników „Słowa Polskie-
go”. W 2000 r. został „Radnym Dziesięcio-
lecia”, otrzymał też Nagrodę Wrocławia od 
radnych tego miasta.Tygodnik Powszechny 
uhonorował prof. Leona Kieresa Medalem 
Św. Jerzego za „zmagania ze złem i uparte 
budowanie dobra w życiu społecznym”.  
W 2004 r. z rąk arcybiskupa Józefa Życiń-
skiego otrzymał Medal Lumen Mundi.  
W tym też roku Gazeta Prawna przyznała 
prof. Leonowi Kieresowi nagrodę Złoty Pa-
ragraf i Prawnika Roku 2003.
W marcu 2008 r. został odznaczony Krzy-
żem Zasługi Pierwszej Klasy Orderu Zasługi 
Republiki Federalnej Niemiec. Od 2004 r. 
jest doktorem honoris causa Politechniki 
Gdańskiej. (kad)

1 grudnia 2008 r. funkcję kanclerza 
Uniwersytetu Wrocławskiego objął 

mgr Ryszard Żukowski. Zastąpił na tym 
stanowisku dr Beatę Lenkiewicz, która 
odeszła z naszej uczelni.

- Powróciłem na Uniwersytet w trybie pil-
nym z Politechniki Wrocławskiej – mówi 
kanclerz Ryszard Żukowski, który w la-

tach 1994–2006 był kwestorem naszej 
uczelni.
Mgr Ryszard Żukowski jest absolwen-
tem administracji na Wydziale Prawa i Ad-
ministracji Uniwersytetu Wrocławskiego. 
Kwalifikacje podwyższał na studiach po-
dyplomowych i kursach, takich jak: Prawo 
podatkowe (UWr), Rachunkowość (AE we 
Wrocławiu), Zarządzanie finansami firmy

(trzyletnie–AE), Studium Organizacji i Kie-
rownictwa (profil ekonomiczny), Kurs dla
członków Rad Nadzorczych (egzamin pań-
stwowy).
Pracę zawodową rozpoczął w 1972 r. w Dy-
rekcji Okręgowej PKS Wrocław, w której do-
szedł przez 18 lat od stażysty do stanowiska 
głównego specjalisty – zastępcy głównego 
księgowego. W latach 1991–1993 pracował 
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przedświąteczne klimaty

na stanowisku kierowniczym w Oddziale 
Wrocławskim PTTK, a następnie przez po-
nad rok był zastępcą dyrektora ds. admini-
stracyjno-finansowychwPrzedsiębiorstwie
Handlu i Usług. Przez kolejne dwanaście lat 
pełnił funkcję kwestora na Uniwersytecie 
Wrocławskim. Przez ponad dwa lata był 
kanclerzem Politechniki Wrocławskiej. Po-
wrócił na naszą uczelnię w grudniu ubie-
głego roku. 
Przez wiele lat przewodniczył Kolegium 
Kwestorów  Uczelni  Wrocławia  i  Opola, 
a od 2008 r. jest przewodniczącym Kole-
gium Kanclerzy tych uczelni. W styczniu 
2007 r. został członkiem Zespołu Konsul-
tacyjnego ds. współdziałania Konferencji 
Rektorów Akademickich Szkół Polskich 
(KRASP) i Fundacji Rektorów Polskich; jest 
w tym gremium z kanclerzem Uniwersyte-
tu Jagiellońskiego.

W latach 1999–2002 był przewodniczącym 
Rady Nadzorczej Bystrzyckich Fabryk Mebli 
SA. Od 2008 r. przewodniczy Radzie Nad-
zorczej Polbus PKS Wrocław Sp. z o.o.
Członek czterech stowarzyszeń: Rotary 
Club (prezydent w latach 2007–2008), AZS 
UWr (członek honorowy, posiadacz Złotej 
Odznaki ), PTTK i Stowarzyszenia Promocji 
Tenisa.
Interesuje się historią i sportem, gra w teni-
sa, pływa i uprawia narciarstwo zjazdowe.
Żonaty, ma dwoje dorosłych dzieci, córkę 
i syna, samodzielnych, po studiach, mają-
cych własne rodziny. Ma dwoje wnucząt.


Zastępcami kanclerza UWr są obecnie:
 mgr Jadwiga Gizowska – kwestor
 mgr inż. Beata Kawińska – ds. inwestycyj-
nych
 mgr inż. Tomasz Czaja – ds. technicznych

Opłatek w Oratorium Marianum
O ratorium Marianum zgromadziło 

17 grudnia społeczność akademic-
ką pragnącą zakończyć mijający 2008 
rok w nastroju wzajemnej życzliwości i 
radości. Wielka uniwersytecka rodzina 
nie zawiodła i pospieszyła na przedświą-
teczne spotkanie na zaproszenie Jego 
Magnificencji prof. Marka Bojarskiego,
by połamać się opłatkiem. 

Przybyli profesorowie, doktorzy, wykła-
dowcy, studenci, a także administracyjna 
kadra. Wśród zaproszonych gości był tak-
że  proboszcz Kościoła Uniwersyteckiego 
ks. prof. Piotr Nitecki. 
Spotkanie oprawił pięknymi kolędami i pa-
storałkami studencki zespół pedagogów 
„Spontan” prowadzony przez dr Krystynę 
Dziubacką.
Życzenia złożył wszystkim członkom spo-
łeczności akademickiej, także tym nieobec-
nym, Rektor naszej uczelni, prof. Marek 
Bojarski.
Jego Magnificencji od serca życzenia
Taki dzień, jak dzisiaj jest jeden w roku. 
Dzień ten gromadzi ludzi dobrej woli. 
Gromadzimy się wspólnie, by przeżyć du-
chowo te Święta. Chciałbym z okazji tych 
Świąt złożyć Państwu życzenia. W tym 
dniu, takie jest moje przekonanie, odczy-
tanie życzeń nie może mieć miejsca, mają 
to być życzenia od serca. Stąd też pozwól-
cie Państwo, że na Wasze ręce, dla całej 
społeczności akademickiej, złożę życzenia 
wspaniałych Świąt. Chciałbym, żeby te 
Święta, które spędzicie w gronie rodzin-
nym, przyjaciół były pamiętane przez 

długie lata jako jedne z piękniejszych. Po-
wtarzam to już któryś raz z rzędu, powie-
działem także na dzisiejszych obradach 
Senatu, że chciałbym, żeby życzenia, któ-
re będziecie składać swoim najbliższym, 
spełniły się. Chciałbym również, żeby ży-
czenia, które Wam będą składane, również 
się spełniły. Jeśli zatem z obu stron spełnią 
się te życzenia, to myślę, że Święta Boże-
go Narodzenia roku 2008 i przyszły rok 
2009 będziemy pamiętać jako szczęśli-
we. Wszystkiego dobrego Państwu życzę! 
Ale tradycją takich spotkań wigilijnych 
jest śpiewanie kolęd. Chciałbym popro-
sić nasze najmłodsze koleżanki i dwóch 
kolegów z Instytutu Pedagogiki i Panią  

dr Dziubacką, żeby umilili nam te chwile 
kolędami. Proszę bardzo. 
Słowo Księdza Proboszcza
Niech będzie pochwalony Jezus Chrystus! 
Kolejne Boże Narodzenie w naszym życiu, 
i chyba wszyscy wracamy do dzieciństwa, 
do zapachu choinek, pastowanej pod-
łogi i do pachnących ciast. Wracamy, bo 
wszyscy jesteśmy dziećmi, chociaż nasze 
metryki są czasem pożółkłe, wracamy jak 
dzieci do Bożego Narodzenia. 
Dlaczego wracamy do tego Święta? Bo 
coś nam w tym imponuje, do czegoś tę-
sknimy,   do  dobra.   Bóg  przychodzący  
w nocy Bożego Narodzenia niesie światu 
dobro, każdemu z nas. Nie można się bać 

 mgr Barbara Starnawska – ds. administra-
cyjno-gospodarczych (kad)
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takiego Boga, który w takiej pokornej po-
staci dziecka przychodzi. Dzisiaj stajemy 
tu wszyscy jako ludzie stęsknieni za do-
brem. Przecież my na co dzień boimy się 
ludzi złych, którzy wyciągają pięść prze-
ciwko drugiemu człowiekowi i zamykają 
mu usta, bo my pragniemy dobra. 
W ostatnich miesiącach, może latach po-
jawiło się nowe słowo, w socjologii, publi-
cystyce, także w nauczaniu Kościoła: chry-
stofobia. Ludzie boją się Boga, bo ten Bóg 
może zburzyć nasze ludzkie niedoskonałe 
myślenie o drugim człowieku, o świecie. 
Chrystofobia. Przybiera ona czasem po-
stać wręcz humorystyczną. Prasa doniosła 
kilka tygodni temu, że w tym roku w Oks-
fordzie nie będzie Bożego Narodzenia. Bę-
dzie Zimowy Festiwal Światła. Co prawda, 
nas to specjalnie nie dziwi, bo myśmy już 
Dziadka Mroza przeżyli tutaj u nas, ale kie-
dy się dzisiaj słyszy, że w Oksfordzie ludzie 
głupieją, to Panie Rektorze cieszmy się, że 
Wrocław jest mądrzejszy od Oksfordu, że 
mamy odwagę spotkać się na Uniwersy-
tecie Wrocławskim i mówić o Panu Bogu, 
o dobru, miłości i prawdzie. Dla ludzi 
wierzących jest to Bóg przychodzący, dla 
niewierzących jest to może jakiś symbol, 
znak, jakieś anonimowe chrześcijaństwo, 
ale wszyscy do tego tęsknimy. 
Skoro, Panie Rektorze, jesteśmy mądrzejsi 
od Oksfordu, to chcę publicznie podzię-
kować Panu, Panie Rektorze, za to, że ten 
opłatek jest. Nie tak dawno Pan Rektor, 
jako dziekan Wydziału Prawa, Administra-
cji i Ekonomii, kiedy tutaj nie było opłatka, 
przechował tę tradycję, tzn. że Wydział 
Prawa rozumiał pewne nasze kulturowe 
tradycje, ale też i szanse powrotu do wia-
ry dla tych, którzy tu pracują, tu szukają 
prawdy, tutaj chcą służyć dobru. Drodzy 
Przyjaciele. Pan Rektor przedstawił mnie 



jako profesora, ale ja występuję tutaj jako 
Wasz Duszpasterz. Chcę wam powie-
dzieć, Drodzy Przyjaciele, żebyśmy byli 
wrażliwi na dobro i nie tylko obawiali się 
ludzi złych, ale żebyśmy swoim świadec-
twem ich przemieniali, żeby każdy z nas 
był świadkiem dobra, by wokół nas tego 
dobra, miłości, prawdy i otwartości, tego 
wszystkiego co z Boga, było coraz więcej, 
nie tylko na te dwa dni, które się zbliżają, 
ale przynajmniej do przyszłego roku, do 
przyszłego opłatka, wtedy sobie może 
znów to przypomnimy. Szczęść Wam 
Boże! Bądźmy dobrzy! Będziemy wtedy 
świadkami Pana Jezusa. 
Teraz   poświęcę   przygotowane   opłatki,  
a potem już indywidualnie będziemy sobie 
składać życzenia i łamać się opłatkiem.

 

(not. kad)
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Koncert noworoczny
T radycyjnie już w styczniu Rektor 

Uniwersytetu Wrocławskiego pa-
tronuje koncertowi noworocznemu na 
naszej uczelni. W tym roku na zapro-
szenie Jego Magnificencji prof. Marka
Bojarskiego z koncertem w Auli Leopol-
dyńskiej wystąpił 15 stycznia krakowski 
artysta Zbigniew Wodecki.

Koncertem kolęd, pastorałek i innych 
pieśni ze swojego bogatego repertuaru 
rozpoczął wieczór Chór Uniwersytetu 
Wrocławskiego „Gaudium” pod dyrekcją 
Alana Urbanka. 
Były konkursy, publiczność zgadywa-
ła na podstawie zaśpiewanych przez 
chór fragmentów kilku kolęd ich tytuły. 
Zwycięzcy otrzymywali wydaną ostat-
nio przez „Gaudium” płytę z koncertem 
prawosławnych   pastorałek   nagranych  
w lwowskiej cerkwii, gdzie gościli z kon-
certem. Zaśpiewane po rosyjsku pasto-
rałki usłyszeli również melomani w Auli.
Płytą obdarowany został rektor prof. Marek 
Bojarski. Chórzyści towarzyszyli również 
w niektórych utworach artyście wieczoru. 
Zbigniew Wodecki zagrał na trąbce oraz 
skrzypcach i zaśpiewał kolędy, pastorałki 
i swoje największe przeboje. Opowiadał 
góralskie anegdoty, i nie tylko te... 
Aula spowita w estradowych światłach 
jawiła się bajecznie, raz niebieska, innym 
razem  rubinowa,  mrugające  gwiazdki 
nawiązywały do świątecznej atmosfery 
utworów. Artysta bisował, oklaskom nie 
było końca, wreszcie w finale odebrał po-
dziękowania i uścisk dłoni od Jego Ma-
gnificencji, a także zaproszenie na przy-
bycie do nas z kolejnym występem.
Po dwugodzinnym koncercie 
ożywiona publiczność, któ-
ra wypełniała po brzegi Aulę, 
udała się po muzycznej uczcie 
do  swoich  domów,   nucąc 
po drodze „My Way”, „Bacha”, 
„Pszczółkę Maję”, „Czardasza”. 
O oprawę organizacyjną po-
starało  się  Biuro  Promocji  i 
Informacji, które nie znalazło 
niestety sposobu na nierozcią-
galne mury Auli, tak duże było 
zainteresowanie zaproszenia-
mi na koncert, który okazał się 
wspaniały, ze swoją przepiękną 
scenerią i jeszcze piękniejszym 
śpiewem. 
Do siego roku!

Kazimiera Dąbrowska
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Fenomen Szwajcarii
P omysł na zorganizowanie konfe-

rencji na temat Szwajcarii narodził 
się wiosną 2008 roku. Nastąpiły inten-
sywne poszukiwania kontaktów z bada-
czami, którzy w naszym kraju podejmu-
ją problematykę szwajcarską. Ponieważ 
nie ma ich wielu, efekty moich poszuki-
wań początkowo wyglądały mało zado-
walająco.

Jednak duża determinacja, intensyw-
ne poszukiwania prowadzone w bazie 
danych „Nauki Polskiej”, dostępnej lite-
raturze oraz wyszukiwarkach interneto-
wych zdały egzamin. Powoli udało mi się 
stworzyć całkiem pokaźną listę badaczy, 
którzy w swojej karierze akademickiej 
podejmowali lub podejmują różne wątki 
funkcjonowania państwa szwajcarskiego. 
Moja propozycja udziału początkowo bar-
dziej w pomyśle niż szkicu konferencyj-
nym sensu stricto, ku mojemu zaskocze-
niu, spotkała się z pozytywnym odzewem 
ze strony potencjalnych uczestników 
przedsięwzięcia. Stopniowo powstał więc 
szkic konferencji, a w odpowiedzi pojawi-
ły się tematy wystąpień. Zachęciło mnie 
to do podjęcia starań organizacyjnych, 
które doprowadziły do późniejszego za-
twierdzenia konferencji i jej organizacji.
Konferencja odbyła się 16 października 
2008 r. na Wydziale Nauk Społecznych 
UWr. I choć aura wyjątkowo nie dopi-
sała, obrady miały zupełnie odmienny 
wydźwięk niż pogoda na zewnątrz. Cie-
kawy sposób prezentacji zaproszonych 
prelegentów odzwierciedlał ogromne 
zaangażowanie w przedstawiane tematy 
oraz tok obrad konferencji. Całość dopeł-
niała duża aktywność uczestników, któ-
rzy zadawali pytania, podejmowali nowe, 
nieporuszane przez prelegentów wątki, 
w zamierzony i niezamierzony sposób 
podsycając wielowątkowy i owocny tok 
obrad.
Szwajcaria jest interesującym krajem, 
niestety wciąż niedocenianym na naszym 
rynku badawczym i wydawniczym. Jakie 
są tego przyczyny? To jedno z zasadni-
czych pytań konferencji interdyscyplinar-
nej pt. „Fenomen Szwajcarii wobec Unii 
Europejskiej, czyli dlaczego Szwajcaria 
nie  należy  do  struktur  UE?   Przyczyny  
i konsekwencje. Korzyści i straty”.
Interesująca okazała się szczególna rela-
cja między Szwajcarią i Unią Europejską, 
która została poddana osobnej analizie 
przez zaproszonych referentów. Konfe-
rencja została zorganizowana przez Insty-
tut Socjologii i była pierwszą tego typu 

inicjatywą na Uniwersytecie Wrocławskim 
poświęconą wyłącznie różnym aspektom 
funkcjonowania Szwajcarii. 
Problematyka  konferencji  oscylowała 
wokół dwóch aspektów problemowych: 
1. bliższego  przyjrzenia  się  specyfice
Szwajcarii na kilku płaszczyznach (orga-
nizacja państwa, społeczeństwa, ekono-
mii, religii, kultury) w celu odpowiedzi na 
pytanie, czym Szwajcaria wyróżnia się na 
tle innych państw europejskich, 2. analizy 
relacji między organizacją Konfederacji 
Szwajcarskiej a Unii Europejskiej, a także 
odpowiedzi na kilka istotnych pytań: Czy 
istnieją podobieństwa między strukturą or-
ganizacyjną Szwajcarii i Unii Europejskiej? 
Jakie są różnice? Czy struktury UE wzoro-
wały się na organizacji państwa szwajcar-
skiego? Jakie stosunki wiążą Szwajcarię  
z Unią Europejską? Dlaczego Szwajcaria nie 
należy do struktur Unii Europejskiej? Jakie 
są przyczyny i konsekwencje tego zjawi-
ska? Korzyści i straty. Czy Szwajcarii służy 
brak przynależności do UE?
Konferencję otworzył prof. Zbigniew 
Kurcz, dyrektor Instytutu Socjologii UWr. 
Sesji I „Państwo i prawo” przewodniczył 
prof. Jan Zieliński. O stosunkach Szwajca-
rii z jednoczącą się Europą z perspektywy 
historycznej mówiła prof. Halina Florkow-
ska-Frančić z UJ. Dr Maciej Aleksandrowicz 
z Uniwersytetu w Białymstoku wystąpił z 
referatem   „Procedura  konsultacyjna  w 
Konfederacji Szwajcarskiej”, dr Agnieszka 
Nitszke z UJ przygotowała wystąpienie nt. 
stosunków głównych partii szwajcarskich 
do integracji europejskiej.
Sesję II „Społeczeństwo, religia, media, kul-
tura” poprowadził prof. Tadeusz Sporek. O 
współczesnych dylematach pluralizmu 
religijnego Szwajcarii mówił dr Andrzej 

Porębski z UJ. Dr Magdalena Ratajczak  
z UWr przedstawiła „Fenomen Szwajcarii 
– jedność w różnorodności. Analiza spo-
łeczeństwa i systemu medialnego Szwaj-
carii”. Prof. Jan Zieliński z Uniwersytetu 
we Fryburgu i UKSW przygotował referat 
nt. „Co Polacy mogli wiedzieć o Gryzonii”. 
W sesji III „Ekonomia” przewodnictwo 
objęła prof. Halina Florkowska-Frančić. 
Z referatem o skutkach prowadzenia 
przez Szwajcarię polityki izolacji w Eu-
ropie wystąpił prof. Tadeusz Sporek z AE  
w  Katowicach.   O  ekonomicznych  ba-
rierach i możliwościach adaptacji oraz 
integracji Polaków w Szwajcarii mówił 
dr Marek Żejmo z Wyższej Szkoły Huma-
nistycznej w Gdańsku. 
Po każdej sesji odbywała się ożywiona 
dyskusja. Rezultatem owocnych obrad 
będzie wydana w najbliższym czasie pu-
blikacja pokonferencyjna pt. „Fenomen 
Szwajcarii wobec Unii Europejskiej. Przy-
czyny i konsekwencje. Korzyści i straty” 
pod redakcją dr Barbary Wiśniewskiej-
-Paź. Osoby zainteresowane problematy-
ką już dziś zapraszam do lektury przyszłej 
publikacji.

Barbara Wiśniewska-Paź
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Projekty ELSY Wrocław
E uropejskiemu Stowarzyszeniu Stu-

dentów Prawa ELSA Wrocław na Wy-
dziale Prawa, Administracji i Ekonomii 
UWr udało się zrealizować w listopadzie 
i grudniu ub.r. duże przedsięwzięcia. 

Pierwszym z nich była odbywająca się 
w dniach 14–15 listopada ogólnopolska 
konferencja pt. „Współczesne kierunki 
rozwoju prawa autorskiego”. Dni od 18 
do 20 listopada upłynęły pod znakiem 
Dni Edukacji Prawniczej, projektu realizo-
wanego na wydziałach prawa całej Polski 
już po raz dwunasty, natomiast grudzień 
rozpoczęto akcją charytatywną „Studenci 
dzieciom. UNICEF na Gwiazdkę 2008” oraz 
debatą „Przemoc wobec kobiet – prawo 
wróg czy przyjaciel?”.
Ogólnopolska konferencja „Współczesne 
kierunki rozwoju prawa autorskiego” mia-
ła za zadanie przybliżyć jej uczestnikom 
zagadnienia dotyczące tej jakże aktualnej 
obecnie kwestii. Patronat honorowy nad 
wydarzeniem objęli: rektor prof. Marek 
Bojarski, dziekan Wydziału prof. Włodzi-
mierz Gromski, prezydent Wrocławia Rafał 
Dutkiewicz, dziekan Okręgowej Izby Rad-
ców Prawnych we Wrocławiu mec. Barbara 
Kras i dziekan Okręgowej Rady Adwokac-
kiej we Wrocławiu mec. Andrzej Malicki. 
W celu głębszej analizy tematu przewod-
niego konferencja odbyła się w pięciu 
blokach tematycznych: prawa autorskie 
na gruncie prawa polskiego, prawa autor-
skie na gruncie prawa międzynarodowe-
go, prawne regulacje walki z piractwem, 
prawa autorskie a otaczająca nas rze-
czywistość oraz rozwój praw autorskich  
a rozwój kultury. Konferencję uroczyście 
otworzył prorektor prof. Ryszard Cach,  
a wykład wprowadzający w tematykę 
prawa własności intelektualnej popro-
wadził dr Julian Jezioro z Zakładu Prawa 
Cywilnego i Prawa Międzynarodowego 
Prywatnego UWr, który objął patronat 
merytoryczny nad konferencją. 
Kolejne wykłady, dotyczące dziedzicze-
nia praw autorskich, wygłosili dr Justyna 
Balcarczyk z UWr oraz dr Zbigniew Okoń 
z Centrum Badań Prawnych i Ekonomicz-
nych Komunikacji Elektronicznej, który 
przybliżył instytucję dozwolonego użytku 
prywatnego w środowisku cyfrowym. Za-
gadnienie „Dyrektywy Unii Europejskiej z 
zakresu prawa autorskiego” omówił mgr 
Jakub Chwalba z Instytutu Prawa Własno-
ści Intelektualnej UJ. Piątkowy program 
zakończyło spotkanie z przedstawicielem 
Komendy Wojewódzkiej Policji we Wro-
cławiu, nadkom. Ryszardem Piotrowskim, 

który podzielił się z uczestnikami infor-
macjami na temat pracy Policji Dolnoślą-
skiej na polu zwalczania przestępczości  
o charakterze intelektualnym. 
Zagadnieniu prawa autorskiego w aspek-
cie codzienności oraz jego wpływowi na 
kulturę poświęcono drugi dzień konferen-
cji. W związku z tym w Zakładzie Narodo-
wym im. Ossolińskich we Wrocławiu poja-
wili się zaproszeni goście: mec. Krzysztof 
Siewicz z Kancelarii Grynhoff, Woźny, Ma-
liński, dr Rafał Próchniak z UWr, dr Marek 
Wroński, rzecznik rzetelności naukowej 
Uniwersytetu Medycznego w Warszawie. 
W tym bloku tematycznym uczestnicy 
mieli okazję spotkać się również z mec. 
Krzysztofem Zuberem, przedstawicielem 
Stowarzyszenia Autorów ZAIKS oddział 
Wrocław oraz z przedstawicielką Wolnej 
Encyklopedii Wikipedia, Moniką Mosie-
wicz, która omówiła kwestię praw autor-
skich w rzeczywistości web2.0. W dyskusji 
sporo czasu poświęcono także problema-
tyce plagiatu. Tematem ostatniej części 
konferencji był wpływ zwiększenia za-
kresu praw autorskich na rozwój kultury. 
Tu swój referat „Rozwój praw autorskich 
a rozwój kultury” zaprezentował prezes 
Fundacji Nowoczesna Polska, Jarosław 
Lipszyc.
Projekt dotyczący współczesnych kierun-
ków rozwoju prawa autorskiego cieszył 
się ogromnym powodzeniem zarówno 
wśród studentów, jak i praktyków. Nie 
zawiedli zaproszeni prelegenci, którzy w 
sposób jasny i przystępny zaprezentowali 
uczestnikom zagadnienia tej dziedziny 
jurystyki. Podczas konferencji udało się 
przede wszystkim doprowadzić do ze-
tknięcia teorii z praktyką, co sprawia, że 
ten projekt można tym bardziej uznać za 
udany.
Dni Edukacji Prawniczej, drugie z realizo-
wanych przez ELSA Wrocław w listopadzie 

przedsięwzięć, to wydarzenie organizo-
wane z myślą o młodych prawnikach, do-
brze znane wszystkim studentom i na sta-
łe wpisujące się w kalendarz wydarzeń na 
uczelni. Dni Edukacji Prawniczej stanowią 
cykl wykładów, warsztatów prowadzo-
nych przez przedstawicieli największych 
kancelarii w Polsce, paneli dyskusyjnych, 
szkoleń pozwalających studentom poznać 
prawniczy rynek pracy oraz porozmawiać 
z prawnikami - praktykami o szczegółach 
ich pracy. W tym roku projekt wsparli pa-
tronatem honorowym dziekan Wydziału 
prof. Włodzimierz Gromski, dziekan Okrę-
gowej Izby Radców Prawnych mec. Bar-
bara Kras oraz dziekan Okręgowej Rady 
Adwokackiej mec. Andrzej Malicki. 
Tegoroczne Dni Edukacji Prawniczej roz-
poczęły warsztaty z rozwiązywania kazu-
sów z prawa cywilnego oraz sporządzania 
pozwów i opinii prawnych, które popro-
wadził prof. Piotr Machnikowski. Uczest-
nicy mieli także okazję do odbycia szkole-
nia z obsługi programu Lex Polonica. 
Dzień  zakończyła  zacięta  debata  na 
dość kontrowersyjny temat: „Co to jest 
małżeństwo i czy opłaca się brać ślub?”.  
W dyskusji udział wzięli związani z za-
gadnieniem specjaliści: mediator sądowy 
Dorota Fedorowska, dr Paweł Borszowski 
z Katedry Prawa Finansowego oraz ksiądz 
Mieczysław Maliński. 19 listopada uczest-
nicy Dni Edukacji Prawniczej mogli sko-
rzystać z warsztatów z przedstawicielami 
kancelarii Domański, Zakrzewski, Palinka 
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oraz ze szkolenia z szybkiego czytania  
i uczenia się. Tego dnia dyskutowano 
także z przedstawicielami Centrum Praw 
Kobiet na temat rodziny jako komórki 
zła. Dużym powodzeniem cieszyło się 
spotkanie z więźniem skazanym za zabój-
stwo na karę 25 lat pozbawienia wolności 
i pracownikiem Zakładu Karnego nr 1 we 
Wrocławiu nt. „Jestem skazany i co dalej?”. 
Trzeci i ostatni dzień DEP-u to także boga-
ta oferta warsztatów. Prawo podatkowe 
przybliżyli uczestnikom przedstawiciele 
firmy Ernst&Young, a szkolenie z Asse-
sment Center przeprowadził Marek Dąb-
ski z Synergy Group. 20 listopada był rów-
nież okazją do spotkania ze studentami, 
którzy wyjechali na inną uczelnię dzięki 
programom Sokrates/Erasmus i MOST. 
Najważniejszym punktem dnia był PAF, 
znany szerzej wszystkim jako Prawnicza 
Akademia Filmowa. Projekcji filmu „Lęk
pierwotny” towarzyszyło spotkanie z mec. 
Krzysztofem Uczkiewiczem na temat isto-
ty bycia prawnikiem. Dni Edukacji Praw-
niczej tradycyjnie zakończyły się wspólną 
zabawą studentów, na której świętowano 
zakończone sukcesem przedsięwzięcie.
 Dni Edukacji Prawniczej nie tylko posze-
rzyły wiedzę studentów z zakresu szeroko 
pojętej tematyki studiów prawniczych, 
przekazując im przydatną wiedzę me-
rytoryczną. Przede wszystkim pokazały 
ciekawszą stronę studiowania prawa,  
a także przybliżyły realia pracy w zawo-
dzie. Dni Edukacji Prawniczej zwróciły 
także uwagę na problemy, które nurtują 
środowiska prawnicze w różnych krajach, 
oraz zaakcentowały konieczność zmian 
w systemach prawnych i w obszarze ety-
ki prawniczej. Przede wszystkim jednak 
zapewniły uczestnikom użyteczną i jak-
że przyjemną formę spędzenia wolnego 
czasu. Zgodnie z myślą Stowarzyszenia 
Studentów Prawa ELSA, starały się zdefi-
niować studia prawnicze na nowo.
Po tak udanych listopadowych projek-
tach członkowie ELSA Wrocław jednak 
nie próżnowali. Od 4 grudnia ruszyła 
akcja charytatywna „Studenci dzieciom. 
UNICEF na Gwiazdkę 2008” organizowana 
wraz z Polskim Komitetem Narodowym 
UNICEF. Wolontariusze z ELSA Wrocław 
sprzedawali pocztówki, koszulki, kalen-
darze, kredki, świeczki oraz inne gadżety 
z logo UNICEF, a cały dochód został prze-
znaczony dla ratowania życia dzieci z kra-
jów Trzeciego Świata.
Ponadto 10 grudnia 2008 r. z okazji Mię-
dzynarodowego Dnia Praw Człowieka, 
ELSA Wrocław wraz z organizatorami mię-
dzynarodowej kampanii „16 dni Przeciw-
działania Przemocy ze względu na Płeć” 
zorganizowała debatę „Przemoc wobec 
kobiet – prawo wróg czy przyjaciel?”, któ-

ra miała na celu omówienie sytuacji pro-
cesowej kobiety będącej ofiarą przemocy. 
Zaproszeni goście opowiadali o niedo-
skonałościach polskiego systemu praw-
nego na zasadzie porównania współcze-
snych realiów z założeniami, do których 
dążył ustawodawca. Analizę oparto na 
prawdziwych historiach, sprawach, które 
trafiły przed sąd, oraz na faktach z życia
kobiet, które zetknęły się z nieprzychyl-
ną postawą nie tylko sądów, lecz także 
administracji. W spotkaniu wzięli udział: 
Anna Katarzyna Miłoszewska, kierownik  
i psycholog z Fundacji 
Centrum Praw Kobiet, 
mec. Dorota Seweryn-
-Stawarz   z   Fundacji 
Centrum Praw Kobiet, 
Paweł  Pomianowski, 
asesor Sądu Rejono-
wego Wrocław Śród-
mieście,   Daniel  Łu-
łacki z Fundacji „NON 
LICET” Pomoc Ofiarom
Przemocy w Rodzinie 
oraz   przedstawiciele 
Policji.   Frekwencja   i 
tym razem dopisała.
Listopad   i   grudzień 
były niewątpliwie pra-
cowitymi miesiącami 
w   działalności   ELSA 
Wrocław. Powodzenie, 
jakim cieszyły się or-
ganizowane projekty, 
dają jej członkom jesz-
cze większą siłę i moty-
wację do realizacji ko-
lejnych przedsięwzięć, 
a przede wszystkim 

do wcielania w życie wizji Stowarzyszenia: 
„Sprawiedliwy świat, w którym szanuje się 
godność ludzką i różnorodność kulturową”, 
przez rozwój edukacji prawniczej, wspiera-
nie wzajemnego zrozumienia i pobudza-
nie społecznej odpowiedzialności wśród 
studentów prawa i młodych prawników, 
pomoc studentom prawa w łączeniu teorii 
i praktyki prawniczej, wzbogacanie i po-
szerzanie wiedzy i umiejętności przyszłych 
prawników.

Ewelina Jadwisieńczak
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Kolejna Zimowa Szkoła 
Chemii Koordynacyjnej
W pierwszych  dniach  grudnia,   co 

dwa   lata,   organizowana   jest 
Międzynarodowa Zimowa Szkoła Che-
mii Koordynacyjnej. Tegoroczna XVIth 
International Winter School on Coordi-
nation Chemistry, której pomysłodawcą  
i organizatorem był prof. Jerzy Mroziń-
ski z Wydziału Chemii UWr, odbyła się w 
dniach 8–12 grudnia 2008 r. w ośrodku 
wypoczynkowym „Karolinka”, położo-
nym w górnej części Karpacza.

Organizowana po raz 16. konferencja zgro-
madziła ponad 90 wybitnych naukowców 
z dziedziny chemii koordynacyjnej, dla 
których stała się jednym z ważniejszych 
wydarzeń naukowych na terenie nasze-
go kraju. W czasie trwania konferencji 
zaprezentowano 20 wykładów, 9 komu-
nikatów i ponad 60 posterów stanowią-
cych dorobek naukowy uczonych z wielu 
krajów. Spośród wymienionej grupy osób 
należałoby zaznaczyć obecność uczonych  
z Japonii  (16), wśród których konferencja 
tradycyjnie cieszy się dużym zainteresowa-
niem, Włoch  (2), Słowacji  (2), Niemiec  (2), 
Ukrainy  (2), Wielkiej Brytanii  (1), USA  (1), 
Mołdawii  (2), Finlandii  (1), również i pol-
skich naukowców z tak ważnych ośrodków 
badawczych jak chociażby Poznań, Kraków, 
Toruń, Katowice, Gdańsk, Lublin, Warszawa, 
Częstochowa, Opole, Kielce, Łódź i oczywi-
ście Wrocław. Tegoroczne spotkanie miało 
na celu, podobnie jak poprzednie, zgroma-
dzenie możliwie największej liczby osób 
zainteresowanych rozwijaniem tematyki 
związanej z chemią koordynacyjną i propa-
gowanie jej wśród młodzieży studenckiej 
– głównej grupy docelowej konferencji.
Szczególnie dużym zainteresowaniem 
cieszyła się sesja poświęcona omówieniu 
specyfiki, metodyki i rodzajów działań
realizowanych w ramach Programu „MAG-
MANet” należącego do finansowanego ze
środków Unii Europejskiej 6. Programu 
Ramowego (6FP). 
„MAGMANet”, czyli „Molecular Approach to 
Nanomagnets and Multifunctional Mate-
rials” to założona w maju 2005 roku, przez 
22 partnerskie instytucje naukowe, Sieć 
Doskonałości obejmująca swoim działa-
niem większość krajów europejskich. Pod-
czas trwania sesji sześciu uczestników tego 
Programu przedstawiało zakres tematyki 
badawczej, na którą ukierunkowane są wy-
siłki i działania Sieci zarządzanej skutecznie 

przez prof. Dante Gatteschi z Consorzio 
Interuniversitario Nazionale per la Scien-
za e Tecnologia dei Materiali we Florencji 
(Włochy). Multidyscyplinarna Sieć Dosko-
nałości, jaką jest „MAGMANet”, skupia się na 
badaniu właściwości magnetycznych syste-
mów molekularnych, tworząc podstawy do 
funkcjonowania Europejskiego Instytutu 
Molekularnego Magnetyzmu (European 
Institute of Molecular Magnetism, EIMM), 
utworzonego 12 marca 2008 roku przez 
kraje członkowskie MAGMANetu, wśród 
nich Polskę reprezentowaną przez ośrodki 
z Wrocławia, Poznania i Krakowa. EIMM od 
chwili jego powstania opiera się głównie 
na ścisłej współpracy i integracji ośrod-
ków badawczych instytucji partnerskich, 
w ramach wspólnie realizowanych działań 
naukowych. Prace integracyjne mają rów-
nież na celu promowanie edukacji i infor-
mowanie opinii publicznej o najnowszych 
osiągnięciach w dziedzinie molekularnego 
magnetyzmu. Odrębnym, choć nie mniej 
istotnym celem uczestników Instytutu jest 
wzmocnienie i przede wszystkim ułatwie-
nie transferu technologii między jednost-
kami badawczymi a grupami związanymi 
z przemysłem i wdrażaniem technologii. 
Pomocą w realizacji tego zamierzenia stała 
się powołana do celów współpracy Przemy-
słowa Grupa Wsparcia, będąca narzędziem 
do pozyskiwania środków i usprawniania 
metod wdrażania technologii chemicznych 
do procesów produkcyjnych. Wszystkie te 
założenia stały się podstawą do utworze-
nia tzw. Mapy Drogowej zintegrowanych 
programów (Research Road Map), która 
jest obecnie dokumentem określającym 
kierunki i obszary rozwoju działań badaw-
czych w ramach Sieci MAGMANet. 

Program Zimowej Szkoły, dotyczący sesji 
MAGMANetu, zawierał 6 wykładów pre-
zentujących prace uczestników Sieci, do 
których grona należeli prof. Dante Gatteschi  
z Consorzio Interuniversitario Nazionale per 
la Scienza e Tecnologia dei Materiali we Flo-
rencji (Włochy), prof. Peter Day z The Royal 
Institution of Great Britain (Wielka Brytania) 
i prof. Annie Powell z Universität Karlsruhe 
(Niemcy). Reprezentantami MAGMANetu 
ze strony polskiej byli prof. Jerzy Mroziński 
z Wydziału Chemii Uniwersytetu Wrocław-
skiego (koordynator tzw. Polskiego Węzła 
Sieci), prof. Barbara Sieklucka z Wydzia-
łu Chemii Uniwersytetu Jagiellońskiego  
w Krakowie i prof. Grzegorz Kamieniarz  
z Instytutu Fizyki Uniwersytetu Adama Mic-
kiewicza w Poznaniu.
Uczestnicy konferencji mieli do dyspozycji 
wiele atrakcji dostępnych w wolnym od 
zajęć czasie, do których można zaliczyć 
między innymi wycieczkę na Zamek Czo-
cha czy zwiedzanie zabytkowego centrum 
Jeleniej Góry. 
XVI  Szkoła  Chemii  Koordynacyjnej  za-
kończyła się w piątek, 12 grudnia, w go-
dzinach  popołudniowych  oficjalnym
zamknięciem konferencji przez jej orga-
nizatora prof. Jerzego Mrozińskiego. Jed-
nocześnie prof. Mroziński zaprosił wszyst-
kich obecnych do uczestnictwa w kolejnej 
już XVII Międzynarodowej Szkole Chemii 
Koordynacyjnej, która została zaplanowa-
na na grudzień 2010 roku.
Program konferencji oraz lista uczestników 
wraz z tematami wykładów dostępne są na 
stronie internetowej konferencji pod adre-
sem http://www.wchuwr.pl/iwscc16.

Monika Nahorska
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Ku międzykulturowości
G lobalizacja i migracje przyczyniają 

się do zróżnicowania kulturowego 
rzeczywistości, stwarzając konieczność 
zwrócenia szczególnej uwagi na pro-
blematykę wielo- i międzykulturowości: 
kwestie praw mniejszości narodowych, 
etnicznych czy kulturowych, dialogu 
międzykulturowego, równego statusu 
przedstawicieli różnych społeczności.

Współistnienie na jednym obszarze wielu 
zróżnicowanych kulturowo społeczności 
jest zagadnieniem niezwykle interesują-
cym dla pedagogów, dlatego 15 grudnia 
2008 r. doktoranci Instytutu Pedagogiki, 
Samorząd Doktorantów UWr oraz Koło Na-
ukowe Studentów Pedagogiki ETNO zorga-
nizowali w Instytucie Pedagogiki konferen-
cję naukową pt. ”Ku międzykulturowości. 
Edukacja międzykulturowa w społeczeń-
stwach zróżnicowanych wielokulturowo 
w praktyce”, którą patronatem naukowym 
objęła prof. Alicja Szerląg.
W konferencji uczestniczyli specjaliści zaj-
mujący się edukacją międzykulturową nie 
tylko w wymiarze teoretycznym, lecz take 
praktycznym. Zaprezentowali oni różne, 
czasem dyskusyjne stanowiska w tym za-
kresie.
Interesujące było wystąpienie dr. Przemy-
sława Grzybowskiego z Uniwersytetu im. 
Kazimierza Wielkiego w Bydgoszczy, który 
przedstawił edukację międzykulturową  
w Brazylii. Analizując doświadczenia brazy-
lijskie, wskazał na istotność pedagogiki spi-
rytystycznej i bioenergoterapii w kształceniu 
dzieci i młodzieży oraz w pracy tzw. domów 
spirytystycznych, czyli ośrodków wsparcia 
powstałych dzięki inicjatywom oddolnym. 
Spirytystyczne Towarzystwa Pracy Socjal-
nej skupiają się w swej działalności na war-
tościach wnoszących spokój, wyciszenie  
i otwartość niejednokrotnie w skrajnie 
biedne i bardzo niebezpieczne dzieciństwo 
uczniów, których dotyka problem ubóstwa, 
niedożywienia, bezdomności, środowisk 
mafijnych. Szczególne zainteresowanie
słuchaczy wzbudziło wiele nowatorskich 
rozwiązań edukacyjnych, takich jak np. tor-
nistry na kółkach, mundurki dla uczniów  
i nauczycieli, dożywianie dzieci, medyta-
cje i religijność, adopcja instytucjonalna 
(szkoła i nauczyciele adoptują najbiedniej-
sze dzieci, które mieszkają na terenie pla-
cówki) oraz odmienne wzory kulturowe w 
szkołach brazylijskich (ciepło, bezpośred-
niość, otwartość, życzliwość, bliski kontakt 
uczniów i nauczycieli, bezpieczeństwo). 
Prelegent podkreślał bardzo mocny zwią-
zek szkół w favelach (dzielnicach biedy)  

z otoczeniem, w jakim funkcjonują: „Po-
trzeby, problemy i codzienne życie środo-
wiska znajduje wyraz w programie prowa-
dzonych tu zajęć, a uczniów, nauczycieli  
i rodziców charakteryzuje wzajemna więź 
rodząca się w trakcie naturalnych, codzien-
nych kontaktów”. Poruszona została rów-
nież problematyka ruchu wolontariackiego 
w Szpitalach Spirytystycznych oraz metoda 
Patcha Adamsa, którą Stowarzyszenie Dok-
torów Radości stosuje w pracy z dziećmi 
ulicy, osobami chorymi psychicznie, ofiara-
mi wojen, osobami umierającymi. Metoda 

ta jest swoistą terapią śmiechem, radością, 
leczeniem kolorami i optymizmem, tak by 
móc spełniać niejednokrotnie ostatnie ma-
rzenia życiowe pacjentów. Jest to swoiste-
go rodzaju wychowanie ku cierpieniu, ku 
śmierci, przygotowanie do nieuchronnej 
przyszłości w myśl zasady, żeby tak żyć, 
aby wykorzystać życie aż do końca, do 
ostatniej chwili. W swym wystąpieniu dr 
Grzybowski podkreślił, że w naszej kultu-
rze wiele z rozwiązań edukacyjnych stoso-
wanych w Brazylii może wydawać się „to-
talną anarchią”, jednak trzeba zaznaczyć, 
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że „wielcy pedagodzy byli anarchistami”. 
Równie interesujące były doświadczenia, 
jakimi dzieliła się z uczestnikami konfe-
rencji mgr Alicja Łukaszkiewicz, która w 
Mongolii wraz z zespołem pedagogów  
i psychologów prowadziła treningi inter-
personalne dla ofiar przemocy oraz warsz-
taty dotyczące emocji. Praca z osobami od-
miennymi kulturowo stała się wyzwaniem 
do poznania różnorodności i, jak podkre-
ślała prelegentka, „nauczenia się Mongo-
łów od nich samych”. 
Środowisko Dolnego Śląska, jako środo-
wisko zróżnicowane kulturowo, znalazło 
odzwierciedlenie w wystąpieniach ko-
lejnych prelegentów. Społeczności rom-
skiej we Wrocławiu poświęcono dwa. 
Mgr Maria Łój, jedyny nauczyciel wspo-
magający edukację Romów we Wrocła-
wiu, dzieliła się swoimi spostrzeżeniami 
z pracy edukacyjnej z uczniami romskimi. 
Przedstawiła informacje dotyczące wpro-
wadzonego w 2007 roku Programu Rom-
skiego dla Uczniów. Prelegentka podkreśla-
ła, że bardzo często powodem problemów  
w tym środowisku jest brak odpowiedniej 
diagnozy potrzeb i oczekiwań Romów, 
nieznajomość ich kultury i brak zrozu-
mienia. Z kolei mgr Małgorzata Smolik-
-Wyczałkowska opowiedziała o projekcie, 
jaki zrealizowała wraz z młodzieżą licealną 
i dziećmi romskimi. Był to projekt teatral-
ny „Baśń romska”, który zapoczątkował 
aktywność wolontariacką młodzieży lice-
alnej, w której efekcie uczniowie odwie-
dzają  zaprzyjaźnione  dzieci  romskie  w 
ich domach i pomagają im w nauce. Dzia-
łalność ta pozwala młodemu pokoleniu 
wzajemnie się poznawać i przełamywać 
stereotypy. Przede wszystkim są wspania-
łą odpowiedzią na prośbę jednej z matek 
romskich: „Jak człowiek nie czyta, nie pisze 
i nie pracuje – to jest martwy, nie żyje. Pro-
szę, pomóżcie naszym dzieciom w nauce”.
Podobną praktykę „oswajania z Obcym” 
w swej międzykulturowej działalności 
podjęła Miejska Biblioteka Publiczne we 
Wrocławiu, która stwarza liczne okazje do 
spotkania z Innymi i wzajemnego pozna-
nia. Jednym z projektów jest „Żywa biblio-
teka”, w ramach której książkami są ludzie. 
Reprezentują oni grupy marginalizowane 
i dyskryminowane oraz społeczności ste-
reotypowo postrzegane (np. alkoholicy, 
niepełnosprawni, feministki, geje, Żydzi, 
Muzułmanie). Czytelnicy mogą wypoży-
czyć taką „książkę” i podyskutować. Celem 
tego projektu jest między innymi wzrost 
świadomości społeczeństwa na temat 
funkcjonowania stereotypów i uprzedzeń. 
Jak zapewniała dyrektor placówki, mgr 
Anna Janus, realizowane są również takie 
działania, jak wolontariat europejski czy 
Language Cafe, które oprócz praktycznej 

nauki języka obcego są okazją do poznania 
innej kultury.
Nie zabrakło również przedstawicieli orga-
nizacji, które edukację międzykulturową 
mają wpisaną w cele swojej działalności.  
I tak Wrocławski Dom Spotkań im. Ange-
lusa Silesiusa (DAS) reprezentowała mgr 
Kamila Rudnicka, a Europejskie Forum 
Młodzieży w Bystrzycy Kłodzkiej (EFM) pre-
zes organizacji, mgr Adam Jaśnikowski. W 
pracy DAS edukacja międzykulturowa jest 
realizowana przez działalność międzyna-
rodową oraz inicjatywy lokalne, a inność 
nie jest oceniana jako gorsza czy lepsza, ale 
jako okazja do refleksji nad własną kultu-
rą. To pozarządowe centrum edukacyjno-
-szkoleniowe  zrealizowało  dotychczas  m.
in. międzynarodowy projekt dotyczący 
rozumienia wolności pod nazwą „Wolność 
kocham i rozumiem”, wolontariat euro-
pejski, projekt języka międzykulturowe-
go, jakim jest sport i aktywność fizyczna.
Organizacja te przez spotkania z Innymi 
umożliwia poznanie różnych sposobów 
postrzegania świata, różnych poglądów, 
wyzwań, narodowości i kultur. Z kolei dzia-
łalność Europejskiego Forum Młodzieży 
skupia się głównie na projektach skierowa-
nych do młodzieży z mniejszymi szansami: 
z regionów wiejskich i środowisk małomia-
steczkowych, osób niepełnosprawnych, 
młodzieży  bezdomnej  i  bezrobotnej,  
z rodzin wielodzietnych, z problemami wy-
chowawczymi, zagrożonej demoralizacją  
i przestępczością. EFM organizuje projekty 
krótkoterminowe – wymiany międzynaro-
dowe, szkoły liderów EuroWeek, tematycz-
ne projekty, np. ekologiczne, integracyjne 
oraz projekty długoterminowe, np. wolon-
tariat europejski. 
W ramach konferencji wystąpił Kameralny 
Chór Angelus prowadzony przez Barbarę 
Szarejko. Dyrygentka przedstawiła projekt 
„Poznać + Przeżyć = Zrozumieć”, w którym 
uczestniczył tenże chór. Projekt dotyczył 
poznania kultur i religii, jakie współistnieją 

we wrocławskiej Dzielnicy Czterech Świą-
tyń. Chórzyści uczestniczyli w warsztatach 
śpiewu oraz szkoleniach prowadzonych 
przez przedstawicieli danej wspólnoty 
wyznaniowej, mieli okazję poznać zarów-
no różnice, jak i podobieństwa kulturowe, 
wspólnie występować, a zdobyte umiejęt-
ności przedstawiali podczas licznych kon-
certów towarzyszących realizacji projektu 
oraz w ramach konferencji.
Nie zabrakło również refleksji nad metody-
ką i praktyką edukacji międzykulturowej 
oraz realizacji i zarządzania przez wartości 
projektami edukacyjnymi, dotyczącymi 
problematyki międzykulturowości i wie-
lokulturowości, które przedstawili pra-
cownicy, doktoranci i studenci Instytutu 
Pedagogiki. Konferencja była okazją do 
podsumowania i zakończenia kilkuletnie-
go projektu „Europa Wspólnotą Kultur” re-
alizowanego przez KNSP ETNO, w którego 
ramach studenci przez liczne spotkania z 
Innymi, obozy naukowe, wystąpienia kon-
ferencyjne oraz przygotowywanie publi-
kacji naukowych poznawali problematykę 
zróżnicowania kulturowego społeczeństw 
Europy Środkowo-Wschodniej (Ukraina, Li-
twa, Czechy, Kazachstan, Polska). Aktualnie 
członkowie Koła rozpoczęli nowy projekt 
dotyczący poznania Małej Ojczyzny, czyli 
Wielokulturowego Dolnego Śląska. 
Tematyka konferencji „Ku międzykulturo-
wości” dotyczyła wymiaru praktycznego 
działań edukacyjnych podejmowanych na 
tej płaszczyźnie, stąd była doskonałą okazją 
do porównania doświadczeń, spostrzeżeń 
oraz refleksji nad edukacją międzykultu-
rową osób zajmujących się nią w środowi-
skach zróżnicowanych kulturowo na całym 
świecie. Jest to problematyka aktualna 
również na Dolnym Śląsku, stąd potrzeba 
jej kontynuacji w przyszłości i poświęcenia 
kolejnej konferencji właśnie tematyce wie-
lokulturowości na Dolnym Śląsku. 

Edyta Mituła
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G rudzień to dla studentów pedago-
giki Uniwersytetu Wrocławskiego 

szczególnie ważny miesiąc. Nie tylko ze 
względu na czas spędzony z najbliższy-
mi w świątecznej atmosferze, lecz także 
z powodu organizowanego corocznie 
spotkania z ludźmi bezdomnymi i po-
trzebującymi.

Opłatek w tunelu

Wigilia’2008 odbyła się 15 grudnia na Dwor-
cu Głównym PKP. Studenci o specjalizacji re-
socjalizacja przygotowywali tę uroczystość 
przez wiele tygodni pod czujnym okiem  
dr. Adama Szecówki.
Poczęstunek zaplanowany był na godzinę 
11:00. Już kilkadziesiąt minut przed roz-
poczęciem tłumnie przybyli potrzebują-
cy z wielu zakątków miasta. Od kilku lat 
spotkanie odbywa się dzięki uprzejmości 
władz PKP w holu bocznym Dworca Wro-
cławskiego. Tak było i tym razem. Ude-
korowane stoły, a na nich świąteczne po-
trawy – barszcz z uszkami, bigos, śledzik 
oraz niezliczone słodkości. Nie byłoby to 
możliwe bez pomocy zaprzyjaźnionych 
sponsorów – Piwnicy Świdnickiej, Restau-
racji La Trocha, Restauracji „jaDka”, Sheridan 
Catering, Mini Browaru i Restauracji SPIŻ, 
jak również poświęcenia naszego czasu na 
przygotowanie świątecznych wypieków. 
Oczywiście nie zabrakło opłatka i śpiewania 
kolęd. Nieoceniona okazała się pomoc stu-
dentów rewalidacji oraz uczniów z Zespo-
łu Szkół nr XVIII, którzy przynieśli własne 
instrumenty i kolędowaniem umilali czas 
przy wigilijnym stole. Na spotkaniu obecni 
byli także pracownicy Instytutu Pedagogiki, 
którzy ze wszystkimi uczestnikami śpiewali 
kolędy i składali życzenia. W trakcie Wigilii, 
po podzieleniu się opłatkiem, trwały dłu-
gie, szczere rozmowy. Często przewijały się 
przez nie bolesne wspomnienia zaproszo-
nych gości. W trakcie świętowania studenci 
przeprowadzali wśród przechodniów an-
kiety – pytali o stosunek osób postronnych 
do takiej formy pomocy osobom potrzebu-
jącym. Przytłaczająca większość badanych 
wyraziła aprobatę dla tego rodzaju akcji. 
Bezdomnym rozdawaliśmy także ulotki in-
formujące gdzie, w jakim zakresie oraz na 
jakich zasadach mogą uzyskać pomoc.
Czas spędzony z bezdomnymi niewątpli-
wie był okazją do refleksji. Spotkanie „twa-
rzą w twarz” z człowiekiem potrzebującym 
ukazuje jego zupełnie inne oblicze. To czło-
wiek taki jak każdy z nas. Ma serce i umysł. 
Czuje i myśli. Różni się jedynie tym, iż los 
okazał się dla niego okrutny. Była to dla nas 
bardzo cenna lekcja, która przypomniała, 
że każdy człowiek stanowi jedyną, niepo-

wtarzalną wartość samą w sobie. Podejmu-
jąc się organizacji Wigilii myśleliśmy przede 
wszystkim o naszych gościach. Chcieliśmy 
dać im choć namiastkę rodzinnej, świątecz-
nej atmosfery, której wielu nie zaznało od 
lat. Okazaliśmy im zainteresowanie, aby 
uwierzyli, że są osoby pragnące ich wspo-
móc w nieszczęściu. Śpiewaliśmy wspólnie 
kolędy, aby w tej szczególnej chwili zjed-

noczyć się i pokazać, że ich szanujemy. Zor-
ganizowaliśmy tę Wigilię nie tylko po to, 
aby podtrzymać tradycję uniwersyteckiej 
inicjatywy, lecz przede wszystkim dlatego, 
aby w czasie tego niecodziennego spotka-
nia uruchomić w sobie najczulsze struny 
wrażliwości ludzkiej.

Anna Ponikowska
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Z przyjacielską wizytą we Lwowie

O naszej administracji – dobrze i źle
Podczas posiedzenia Senatu naszej 
uczelni w dniu 26.11.2008 r. Związek 
Zawodowy Nauczycieli Akademickich 
Uniwersytetu Wrocławskiego wystąpił 
z wnioskiem o przeprowadzenie au-
dytu zewnętrznego funkcjonowania 
służb administracyjnych. Propozycja 
poddania analizie pracy administracji 
uniwersyteckiej wywołała w jej szere-
gach, co zrozumiałe, niezadowolenie  
i zaniepokojenie. W tym miejscu należy 
sprostować, iż informacja podana przez 
przedstawiciela administracji w Sena-
cie, jakoby Związek dążył do zwolnienia 
wszystkich pracowników administracyj-
nych i ogłoszenia nowego naboru, jest 
wiadomością nieprawdziwą i obliczoną 

na wywołanie niepokoju wśród pracow-
ników uczelni. 
Chcąc zapobiec dalszym nieporozu-
mieniom i w celu zrozumienia intencji 
mojego wystąpienia, jako Przewodni-
czący ZZNA UWr zdecydowałem się na 
zamieszczenie, na łamach Przeglądu 
Uniwersyteckiego, całości mojego wy-
stąpienia z 26.11.2008 r. oraz wyjaśnie-
nie powodów, które mnie do niego 
skłoniły. Jeżeli jego treścią ktokolwiek 
poczuł się dotknięty, to proszę przyjąć 
moje najszczersze przeprosiny. Intencją 
bowiem nie było urażenie lub, co gor-
sza, obrażenie kogokolwiek, a jedynie 
zwrócenie uwagi na istotny problem 
funkcjonowania Uniwersytetu. 

Wrocław 26.11.2008 r
Jego Magnificencja
Prof. zw. dr hab. Marek Bojarski
Rektor Uniwersytetu Wrocławskiego
Senat Uniwersytetu Wrocławskiego

Związek Zawodowy Nauczycieli Akade-
mickich UWr, zwraca się z wnioskiem  
o przeprowadzenie zewnętrznego audytu 
struktur oraz kosztów utrzymania admi-
nistracji i służb uniwersyteckich. W opi-
nii Związku Uniwersytet posiada mocno 
rozbudowaną i nieefektywnie pracującą 
strukturę administracyjną, której utrzy-
manie pochłania ok. 43 milionów złotych 
rocznie. Liczba pracowników administra-
cyjnych i wszelkiego rodzaju służb w sto-

W spółpraca naukowa i studencka 
między   Uniwersytetem   Wro-

cławskim a Narodowym Uniwersytetem 
Ivana Franko we Lwowie ma już długą 
tradycję. Efektem tych kontaktów była 
19 grudnia 2008 r. kurtuazyjna wizyta na 
lwowskiej uczelni rektora Uniwersytetu 
Wrocławskiego prof. Marka Bojarskiego 
i prodziekana Wydziału Prawa, Admini-
stracji i Ekonomii UWr dr. hab.  Macieja 
Marszała.

Polska delegacja przybyła na zaproszenie 
rektora Narodowego Uniwersytetu Ivana 
Franko we Lwowie, prof. Vasyla Stepano-
vycha Vysochanskygo. Głównym punktem 
wizyty było spotkanie w uniwersyteckiej 
sali senatu z rektorem, prorektorami, dzie-
kanami i prodziekanami lwowskiej uczelni. 
Podczas wspólnego posiedzenia zastana-
wiano się nad zacieśnieniem współpracy 
naukowej między tymi uniwersytetami. 
Szczególnym obiektem troski rektorów 
była także wymiana studentów i młodych 
pracowników nauki. W celu intensyfikacji
kontaktów młodzieżowych rektor naszej 
uczelni zadeklarował objęcie patronatu 
nad wspólnymi przedsięwzięciami na-
ukowymi inicjowanymi przez studentów 
obu uniwersytetów. Współpraca między 
naukowcami jest efektywna. Rektorzy  
i obecni na spotkaniu dziekani podkreślili 
szczególnie dobrze układającą się współ-
pracę między wydziałami nauk prawnych, 
przyrodniczych, filologicznych i chemicz-

nych, a dziekani wyszczególnili przyjazne 
kontakty z wieloma profesorami naszego 
uniwersytetu.
Na zakończenie spotkania rektor prof. Ma-
rek Bojarski zaproponował zorganizowanie 
dni Uniwersytetu Ivana Franko we Wrocła-
wiu, a rektor prof. Vasyl Stepanovych Vy-
sochansky zaprosił do zorganizowania dni 
wroclawskich we Lwowie.
Po spotkaniu rektor Uniwersytetu Ivana 
Franko we Lwowie wydał na cześć rektora 
Uniwersytetu Wrocławskiego uroczysty 
obiad, podczas którego deklarowano przy-

jaźń i współpracę. Miłym akcentem wizyty 
we Lwowie było zaproszenie wrocławskich 
gości do słynnej lwowskiej opery.
Należy wyrazić nadzieję, że wizyta rektora 
Uniwersytetu Wrocławskiego prof. Marka 
Bojarskiego na Uniwersytecie Ivana Franko 
we Lwowie przyczyni się do rozszerzenia 
współpracy naukowej i wymiany studenc-
kiej między tymi uczelniami, korzenie wro-
cławskiej uczelni czerpią bowiem swoje 
źródło z lwowskiej tradycji intelektualnej.

Maciej Marszał
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sunku do liczby pracowników naukowych 
zdaje się obnażać ewidentne przerosty 
kadrowe. Na ok. 1800 nauczycieli aka-
demickich przypada ok. 1500 pracowni-
ków pozostałych kategorii. W Uniwersy-
tecie Wrocławskim kształci się obecnie 
ok. 38 000 studentów, a więc jeden pra-
cownik   administracyjny  przypada  na 
ok. 25 studentów. W uczelniach prywat-
nych stosunek ten wynosi 1 do 50. Jaskra-
wym przykładem przerostów kadrowych 
oraz zachwiania dysproporcji jest Inspek-
torat Bezpieczeństwa i Higieny Pracy oraz 
Ochrony Przeciwpożarowej zatrudniający 
etatowo 7 osób, oprócz funkcjonujących 
w uczelni społecznych inspektorów BHP 
delegowanych przez związki zawodowe. 
Dla porównania w podstawowym dla 
funkcjonowania Uniwersytetu Dziale Ba-
dań Naukowych zatrudnienie kształtuje 
się na tym samym poziomie. 
Ponadto Związek Zawodowy Nauczycieli 
Akademickich jest często informowany  
o  opieszałości,  niekompetencji,   braku 
przestrzegania podstawowych zasad dys-
cypliny pracy oraz arogancji administracji 
uniwersyteckiej. W związku z tym zwraca-
my się z wnioskiem o audyt, a zaoszczę-
dzone w jego wyniku środki proponujemy 
przeznaczyć na podwyższenie uposażeń, 
w szczególności kadry profesorskiej i ad-
iunktów. 
W dotychczasowej historii Uniwersytetu 
Wrocławskiego niemal każdy z nowo wy-
branych Rektorów obiecywał zwiększenie 
efektywności, przywrócenie służebnej roli 
i ograniczenie administracji uniwersytec-
kiej. Deklaracje te pozostały bez pokrycia. 
Wyrażamy nadzieję, że w bieżącej kadencji 
będzie inaczej i przywrócone zostaną wła-
ściwe proporcje zatrudnienia oraz wyna-
gradzania w Uniwersytecie Wrocławskim. 

Z poważaniem 
Przewodniczący Związku Zawodowego 

Nauczycieli Akademickich UWr
dr Rafał Juchnowski

Uniwersytet Wrocławski, jak każda duża 
instytucja, nie może się obyć bez facho-
wej i kompetentnej kadry administracyj-
nej. Dzięki jej pracy może prawidłowo 
funkcjonować. W tym miejscu chciałbym 
przekazać słowa uznania dla pracy kilku 
jednostek uniwersyteckich jako dowód, 
że moja krytyka nie jest skierowana wo-
bec wszystkich pracowników administra-
cyjnych. Z dużą satysfakcją odwiedzam 
często Dział Płac, gdzie zatrudnione Panie 
zawsze chętnie i kompetentnie udzielają 
wszelkich informacji i służą pomocą. Na 
ich pracę nigdy nie słyszałem żadnych 
narzekań ze strony pracowników. Jestem 
także pod wrażeniem sprawności funk-
cjonowania Działu Kadr. Sądzę, iż w du-

żej mierze jest to zasługa Pani Kierownik, 
której nowoczesne poglądy na kwestie 
zarządzania kadrami mogą budzić uzna-
nie. W kontekście pochwał chciałbym 
również wspomnieć o Panu Kierowniku 
Działu Organizacyjnego, którego pomysły 
na usprawnienie funkcjonowania uczelni 
wydają się przemyślane i w pełni zasadne. 
Są to niestety wyjątki. 
Nadmiernie   rozbudowana,   skostnia-
ła  i  kosztowna  struktura  administracji  
w wielu przypadkach prowadzi do parali-
żu działań koniecznych dla unowocześnia-
nia i poprawienia konkurencyjności naszej 
uczelni. Wystarczy wyświetlić stronę inter-
netową Uniwersytetu, aby zorientować 
się w mnogości poszczególnych działów 
i sekcji, o niejasnych lub pokrywających 
się kompetencjach. Jaskrawym przykła-
dem jest przywołany w moim wystąpie-
niu Inspektorat Bezpieczeństwa i Higieny 
Pracy oraz Ochrony Przeciwpożarowej 
lub zatrudniające 16 osób Centrum Usług 
Informatycznych. Pracownicy uczelni 
odnoszą wrażenie, iż głównym zajęciem 
pracowników CUI jest palenie papierosów 
przed gmachem głównym Uniwersytetu, 
bowiem jaka jest jakość informatyzacji 
uczelni, to każdy widzi. Czy jest normalne, 
by uczelnia kształcąca rocznie dziesiątki 
informatyków i posiadająca jeden z naj-
lepszych w kraju ośrodków informatycz-
nych nie może mieć sprawnie działającej 
strony internetowej czy serwisu poczto-
wego? Czy jest normalne, że przy pozio-
mie zatrudnienia wynoszącym kilkanaście 
osób ustawicznie zdarzają się kilku-i kilku-
nastogodzinne przerwy w działaniu uni-
wersyteckich serwerów? Dla porównania: 
duże firmy działające w skali całego kraju,
które obracają setkami milionów złotych  
i zatrudniają setki bądź tysiące pracowni-
ków, w pionach informatycznych zatrud-
niają zaledwie kilku specjalistów. Można 
również  postawić  generalne   pytanie  
o celowość komputeryzacji naszej uczelni. 
Informatyzacja, miast przyczynić się do 
usprawnienia pracy i redukcji kosztów, 
wygenerowała nowe problemy i dopro-
wadziła do wzrostu zatrudnienia. Rzecz 
niespotykana w prywatnych firmach 
i uczelniach. Jednocześnie obsada w klu-
czowych jednostkach, jak Dział Badań 
Naukowych i Dział Nauczania, pozostaje 
na niezmienionym poziomie, pomimo iż 
z każdym rokiem przybywają im nowe 
zadania. Analizując strukturę zatrudnienia 
w administracji centralnej naszej uczelni, 
można by dojść do wniosku, że nie jest to 
uniwersytet, którego głównym zadaniem 
jest kształcenie studentów i badania na-
ukowe, lecz stale zagrożona wypadkami 
kopalnia węgla pozostająca pod ciągłym 
atakiem cybernetycznym.

Osobną kwestią są kompetencje zatrud-
nionej kadry administracyjnej. Bardzo 
często pracownicy uczelni sygnalizują 
przypadki odsyłania ich od działu do 
działu, bowiem zatrudnione tam oso-
by nie wiedzą nawet, w czyim zakresie 
działania leży dana sprawa. Zobrazowa-
niem skali niekompetencji będzie fakt, iż 
Kwestura nigdy nie jest w stanie udzielić 
szybkiej i dokładnej informacji na temat 
stanu finansów poszczególnych insty-
tutów. Z punktu widzenia kompetencji 
księgowych rzecz nie do pomyślenia  
w jakiejkolwiek innej instytucji. Tyle, że 
w każdej innej instytucji liczy się własne 
pieniądze. A u nas kwestura liczy pienią-
dze jakichś tam „oderwanych od rzeczy-
wistości naukowców”, a za swoje „obli-
czenia” nie ponosi najmniejszej nawet 
odpowiedzialności. Podczas ostatniego 
posiedzenia Senatu informacja o stanie 
finansowym uczelni, przygotowana na
podstawie danych dostarczonych z Kwe-
stury, nie wytrzymała konfrontacji z opi-
nią niezależnego rewidenta. Obnażono 
skalę niekompetencji urzędników, którzy 
przygotowali dane niepokrywające się ze 
stanem faktycznym. Oczywiście nie są to 
jedyne grzechy Kwestury. Skala skarg na 
tę komórkę nie ma sobie równych. Ponad-
to jest to najbardziej rozbudowana jed-
nostka administracyjna, licząca 62 osoby 
na poziomie centralnym. Do tego należy 
dodać pracowników obsługi finansowej
zatrudnionych w Instytutach i na wydzia-
łach. Łącznie zatem liczba pracowników 
pionu finansowego Uniwersytetu odpo-
wiada liczbie wszystkich pracowników 
zatrudnionych w średniej wielkości zakła-
dzie pracy. Wnioski nasuwają się same. 
Niezwykle bulwersujące dla pracowników 
są również kwestie związane z obsługą 
grantów. Uniwersytet pobiera 30% odpisu 
od każdego przyznanego grantu, tłuma-
cząc to kosztami administracyjnymi. Rze-
czywistość wygląda jednak tak, iż głów-
ny ciężar wszelkiego rodzaju czynności 
administracyjnych związanych z obsługą 
projektów spoczywa na barkach posia-
dacza grantu. Wydaje się, iż należałoby 
dostosować koszty obsługi do jej jakości. 
Wiązałoby się to ze znacznym obniżeniem 
kwot pobieranych przez uczelnię. 
Kolejną kwestią wielokrotnie poruszaną 
przez nauczycieli akademickich jest pro-
blem kultury pracy wielu pracowników 
administracyjnych. W licznych przypad-
kach załatwiający sprawy odnoszą wraże-
nie, że są traktowani jak intruzi zaburzają-
cy spokojny rytm dnia administracji. Kilka 
tygodni temu jeden z moich kolegów udał 
się do działu organizacyjnego, prosząc 
o statut uczelni. W odpowiedzi usłyszał: 
„niech pan sobie wydrukuje z Internetu”. 
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Tego typu oraz gorsze przykłady można 
mnożyć bez końca. Tajemnicą poliszynela 
są wyjścia w godzinach pracy w celu zała-
twiania prywatnych spraw w mieście. Tak 
zwane „wyjścia do gmachu głównego” 
to z kolei typowy powód nieobecności  
w pracy pracowników administracji wy-
działów. Chyba każdy z nas spotkał się z 
sytuacją, kiedy próbował znaleźć jakiegoś 
pracownika administracyjnego i nikt z 
jego kolegów nie wiedział, gdzie on aktu-
alnie przebywa. Ale każdy uspokajał, że „za 
pół godziny wróci”. Jeszcze do niedawna 
bywały przypadki, kiedy do sekretariatów 
niektórych instytutów nie można było do-
dzwonić się przed godziną 9.00 rano. Wy-
nikało to z faktu lekceważenia czasu pracy 
wymaganego dla administracji w Uniwer-
sytecie Wrocławskim 7.30–15.30.  
Podsumowując, należy stwierdzić, iż Uni-
wersytet Wrocławski posiadający strukturę 
administracyjną, której obraz nakreśliłem, 
nie jest w stanie sprostać, w dłuższej per-
spektywie, konkurencji ze strony innych 
uczelni, nie tylko prywatnych, lecz rów-
nież państwowych. Jesteśmy skansenem 
z nadmiernie rozbudowaną biurokracją. 
Oczywiście można nie wiązać sprawy re-
formy administracji z poprawą konkuren-

cyjności Uniwersytetu, bowiem w dużej 
mierze zależy ona od jakości usług świad-
czonych przez pracowników naukowych. 
Jest to jednak pozorne. Same koszty fi-
nansowe funkcjonowania tak dużej i źle 
pracującej machiny administracyjnej nie 
pozwalają na znaczące zwiększenie na-
kładów m.in. na poprawę sytuacji mate-
rialnej nauczycieli akademickich, stano-
wiących filar społeczności akademickiej. 
W naturalny sposób odbija się to na jako-
ści ich pracy, od której zależy sukces na-
szej uczelni. Związek Zawodowy Nauczy-
cieli Akademickich UWr dołoży wszelkich 
starań, aby doszło do zmiany i nastąpiła 
znacząca poprawa kondycji materialnej 
nauczycieli akademickich. 
Kończąc rozważania dotyczące funkcjo-
nowania administracji, pragnę jeszcze 
raz podkreślić, iż nie są one atakiem wy-
mierzonym w dobrze funkcjonujące jej 
komórki. Nie są one również obliczone 
na zdyskredytowanie administracji cen-
tralnej. Praca urzędników instytutowych 
i wydziałowych również pozostawia wiele 
do życzenia. 
Być może niektóre sądy prezentowane 
przez pracowników naukowych mają 
charakter zbyt ostry i jednostronny. Przy-

czyną tak emocjonalnych i osobistych 
ocen jest przede wszystkim brak w Uni-
wersytecie Wrocławskim obiektywnych 
mechanizmów i kryteriów oceny pracy 
administracji, podobnych do tych istnie-
jących dla naukowej części społeczności 
akademickiej. Należy w końcu powie-
dzieć jasno i wyraźnie – administracja 
Uniwersytetu Wrocławskiego wymaga 
głębokiej, zdecydowanej, bolesnej re-
formy. Jeśli chcemy być nowoczesną, 
sprawną, konkurencyjną uczelnią, to 
innej drogi nie mamy. Alternatywą jest 
dalsza milcząca zgoda na niespecjalnie 
nawet ukrywaną zasadę naszej uniwer-
syteckiej administracji: dziekani i rekto-
rzy przychodzą i odchodzą, a my trwamy  
i trwać będziemy, bo to my jesteśmy Uni-
wersytetem. 
W związku z opisaną sytuacją Związek 
nasz postanowił złożyć wniosek o prze-
prowadzenie przez zewnętrzną, pro-
fesjonalną instytucję, audytu struktur 
administracyjnych Uniwersytetu Wro-
cławskiego, zmierzającego do unowo-
cześnienia i usprawnienia jej struktury 
organizacyjnej. 

Rafał Juchnowski

Tytuły i stopnie naukowe

Tytuł naukowy profesora odebrali
 prof. dr hab. Krystian Complak, Katedra 
Prawa Konstytucyjnego
 prof. dr hab. Stefan Kiedroń, Zakład Daw-
nej Literatury Niderlandzkiej
 prof. dr hab. Irena Światłowska-Prędota, 
Zakład Literatury Niemiec po roku 1945

Stopień naukowy doktora habilitowane-
go uzyskali
4 listopada 2008 r.
 dr Jacek Puchalski, Instytut Informacji 
Naukowej i Bibliotekoznawstwa
dr hab. nauk humanistycznych, bibliologia, 
historia książki i bibliotek
Źródła do historii bibliotek w Polsce w latach 
1918–1947. Studium bibliologiczne

18 listopada 2008 r.
 dr Jarosław Kędra, Wydział Matematyki  
i Informatyki
dr hab. nauk matematycznych, matematy-
ka, geometria symplektyczna
Topologia rozmaitości symplektycznych i ich 
grup dyfeomorfizmów

28 listopada 2008 r.
 dr Krzysztof Czekaj, Instytut Socjologii
dr hab. nauk humanistycznych, socjologia, 
socjologia miast
Socjologia Szkoły Chicagowskiej i jej recepcja 
w Polsce

2 grudnia 2008 r.
 dr Marek Cezary Oziewicz, Instytut Filo-
logii Angielskiej
dr hab. nauk humanistycznych, literaturo-
znawstwo, literatura amerykańska
One Earth, One People: The Mythopoeic Fan-
tasy Series of Ursula K. Le Guin, Lloyd Alexan-
der, Madeleine L’Engle and Orson Scott Card 
Jedna Ziemia, Jedna Ludzkość: Fantasy Mito-
peiczna Ursuli K. Le Guin, Lloyda Alexandra, 
Madeleine L’Engle i Orsona Scotta Carda
 dr Waldemar Żarski, Instytut Filologii Pol-
skiej
dr hab. nauk humanistycznych, języko-
znawstwo, językoznawstwo polskie
Książka kucharska jako tekst

Stopień naukowy doktora otrzymali
13 maja 2008 r.
 Jacek Kępa, Instytut Filologii Germańskiej
dr nauk humanistycznych, literaturoznaw-

stwo, literatura niemiecka
Światopogląd protestanckiego konserwaty-
zmu mieszczańskiego jako fundament twór-
czości Tomasza Manna
Promotor: prof. Wojciech Kunicki

7 listopada 2008 r.
 Robert Szmytkie, Instytut Geografii i Roz-
woju Regionalnego
dr nauk o Ziemi, geografia, geografia spo-
łeczno-ekonomiczna
Miasta–zlepieńce na Śląsku Dolnym i Opol-
skim
Promotor: prof. Barbara Lubicz-Miszew-
ska 

18 listopada 2008 r.
 Artur Trembułowicz, Instytut Fizyki Do-
świadczalnej
dr nauk fizycznych, fizyka, fizyka doświad-
czalna
Efekty samoskładania w warstwach adsorp-
cyjnych Ti i Hf na W
Promotor: prof. Antoni Ciszewski

9 grudnia 2008 r.
 Sebastian Grodecki, Wydział Chemii
dr nauk chemicznych, chemia, chemia or-

T ytuły naukowe profesora, habilitacje, 
doktoraty, nostryfikacja doktoratu.
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ganiczna
Badanie zależności między strukturą a funk-
cją biologiczną peptydu stymulującego doj-
rzewanie oocytów owadów
Promotor: prof. Danuta Konopińska

15 grudnia 2008 r.
 Ewa Jurczyk, Katedra Kryminalistyki
dr nauk prawnych, prawo, kryminalistyka
Dowód z ekspertyzy cheiloskopijnej
Promotor: prof. Zdzisław Kegel

17 grudnia 2008 r.
 Paweł Krakowiak, Instytut Historyczny
dr nauk humanistycznych, historia, historia 
nowożytna
Sejmy w 1666 roku
Promotor: prof. Stefania Ochmann-Stani-
szewska

Nostryfikację doktoratu przeprowadził
9 grudnia 2008 r.
 Krzysztof Migdalski, Wydział Humani-

styczny Uniwersytetu w Tilburgu
dr nauk humanistycznych, językoznaw-
stwo, językoznawstwo teoretyczne
The Syntax of Compound Tenses in Slavic
Promotorzy: Prof. Dr Henk van Riemsdijk, 
Uniwersytet w Tilburgu, 
Dr Hans Broekhuis, Uniwersytet w Leiden

zebrała Kamilla Jasińska

_______________
na podstawie dokumentacji z wydziałów

Nowi profesorowie tytularni w UWr
Prof. dr hab. 

KRYSTIAN ANTONI COMPLAK
Katedra Prawa Konstytucyjnego

Urodził się 14 marca 1949 r. we Wrocławiu. 
Absolwent prawa; studiował na Wydziale 
Prawa i Administracji Uniwersytetu Wro-
cławskiego w latach 1968–1972. 
Stopień naukowy doktora nauk prawnych 
uzyskał z wyróżnieniem w 1981 r. na pod-
stawie rozprawy „Rządy faktyczne w Ame-
ryce Łacińskiej”, napisanej pod kierunkiem 
doc. Aleksandra Patrzałka, która ukazała się 
drukiem najpierw w Wenezueli, a rok póź-
niej w Polsce. Hiszpańskojęzyczna wersja 
doktoratu została zrecenzowana w dzie-
więciu zachodnich czasopismach, m.in. w 
Kanadzie, Francji, Niemczech. Praca jest 
często cytowana w fachowych czasopi-
smach. 
Habilitację otrzymał w 1995 r. w zakresie 
prawa konstytucyjnego i parlamentarnego 
po przedstawieniu rozprawy „Parlament 
we współczesnej Ameryce Łacińskiej”.
Związany z Uniwersytetem Wrocławskim 
od 35 lat, na Wydziale Prawa, Administracji 
i Ekonomii rozpoczął od stanowiska asy-

stenta stażysty, w 1997 r. mianowany na 
stanowisko profesora nadzwyczajnego na 
czas określony, a w 2002 r. – na czas nie-
określony.
Dorobek naukowy profesora obejmuje 80 
publikacji, większość w językach obcych,  
w tym osiem publikacji książkowych. 
Zainteresowania naukowe prof. Complaka 
obejmują trzy obszary: zagadnienia teorii 
prawa konstytucyjnego polskiego i obce-
go, badania prawno-porównawcze romań-
skojęzycznych państw Ameryki Łacińskiej 
i anglojęzycznych krajów Basenu Morza 
Karaibskiego oraz godność człowieka jako 
podstawowa kategoria prawa konstytucyj-
nego. 
Praca naukowa profesora obejmuje różne 
obszary badawcze, nie tylko ściśle związa-
ne z jego główną specjalizacją jako bada-
cza Ameryki Łacińskiej, której problemów 
prawnoustrojowych, w opinii recenzentów, 
jest najwybitniejszym rodzimym znawcą.
Prof. Complak jest uważany, w opinii re-
cenzentów, za wybitnego znawcę trudne-
go obszaru naukowego, tj. przewodnich 
zasad konstytucyjnych naszego systemu 
oraz obcych systemów ustrojowych, jest 
też jednym z niewielu przedstawicieli na-
uki prawa konstytucyjnego, mających 
istotny wkład w poznanie zagranicznych 
systemów normatywnych.
Istotnym aspektem działalności profesora 
jest upowszechnianie wiedzy o dorobku 
polskiej myśli i nauki prawa konstytucyj-
nego na świecie. Inną stroną popularyza-
torskiej działalności prof. Complaka jest 
recenzowanie dla obcych wydawnictw 
polskich osiągnięć wydawniczych. W la-
tach 80. ubiegłego wieku współpracował 
jako Foreign Corresponding Editor w wy-
dawanym przez Bibliotekę Kongresu USA 
„Handbook of Latin American Studies”.
Obecnie jest członkiem kolegiów i rad re-
dakcyjnych renomowanych czasopism 
naukowych wydawanych w Ameryce Ła-
cińskiej.

Uznaniem dla kompetencji naukowych 
prof. Krystiana Complaka w zakresie jego 
specjalności jest zapraszanie go jako mię-
dzynarodowego obserwatora powszech-
nych głosowań. Współpracuje w tym za-
kresie z różnymi instytucjami Organizacji 
Państw Amerykańskich czy instytucjami 
afiliowanymi przy tej organizacji jako rze-
czoznawca i doradca. Ostatnio został po-
wołany do międzynarodowej eksperckiej 
grupy doradczej nadzorującej opracowa-
nie pierwszego ogólnoświatowego pod-
ręcznika – informatora rozstrzygania spo-
rów wyborczych. 
Występował z referatami na wielu konferen-
cjach naukowych i kongresach. Od połowy 
lat dziewięćdziesiątych ubiegłego stulecia 
uczestniczy w Ameryce Łacińskiej jako pro-
fesor prawa konstytucyjnego w szkoleniu  
i dokształcaniu kadr prawniczych.
Prof. Complak działa od wielu lat w Między-
narodowym Stowarzyszeniu Szkół Prawa. 
Był jednym z inicjatorów jego założenia. Za-
daniem tej nowej organizacji jest ujednoli-
cenie kształcenia prawników zgodnie z wy-
mogami tzw. ponadnarodowego prawa.
Doprowadził do przyjęcia w 1997 r. nasze-
go wydziału do Europejskiego Stowarzy-
szenia Wydziałów Prawa (ELFA). 
Profesor wypromował czterech doktorów 
i opiekuje się kolejnymi pięcioma przewo-
dami doktorskimi. Pod jego kierunkiem 
obronionych zostało blisko 200 prac magi-
sterskich. Oprócz zajęć dydaktycznych na 
prawie i administracji prowadził wykłady 
na uczelniach wielu krajów latynoamery-
kańskich.
Był pełnomocnikiem rektora ds. studentów 
tzw. państw Trzeciego Świata, opiekunem 
grup studenckich, członkiem komisji eg-
zaminacyjnych. Prodziekan ds. stacjonar-
nych studiów prawniczych Wydziału Prawa  
i Administracji przez dwie kadencje (1997–
–2002). Członek senackiej Komisji ds. Nauki 
i Współpracy Międzynarodowej w latach 
2005–2008.
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Członek nr 628 Międzynarodowego Brac-
twa Badaczy im. San Cristo de la Oliva  
w Toledo.
Wielokrotnie nagradzany przez Rektora za 
pracę naukową, dydaktyczną i organizacyjną.
W 1984 i 1990 r. odebrał nagrody Ministra 
Oświaty Narodowej za osiągnięcia badaw-

cze. W 1989 r. otrzymał medal wenezuel-
skiej Narodowej Akademii Historii „Dr. Juan 
Pablo Rojas Paul”, a w 1999 r. odznaczenie 
Najwyższego Trybunału Wyborczego Ko-
staryki z okazji 50-lecia jego założenia. W 
2004 r. został „Profesorem Honorowym” 
Uniwersytetu San Martin de Torres w Limie 

oraz „Prześwietnym Gościem” trzeciego 
pod względem ludności miasta Peru – Tru-
jillo. W 2001 r. odznaczony Złotym Krzyżem 
Zasługi.
Wśród swoich pasji prof. Krystian Complak 
wymienia przede wszystkim postać Don 
Kichota.

Prof. dr hab.
STEFAN KIEDROŃ

Katedra Filologii Niderlandzkiej im. Erazma 
z Rotterdamu

Urodził się 6 sierpnia 1955 r. w Poznaniu.  
W 1974 r. rozpoczął studia germanistyczne 
na Uniwersytecie Wrocławskim, które od 
1975 r. łączył ze specjalizacją niderlandy-
styczną, utworzoną wówczas w Instytucie 
Filologii Germańskiej. Stopień magistra filo-
logii germańskiej ze specjalizacją niderlan-
dystyczną z wyróżnieniem uzyskał w 1979 r.
Po studiach był nauczycielem języka nie-
mieckiego  w  Szkole  Podstawowej  nr  97 
we Wrocławiu. Od 1980 r. rozpoczął pracę 
jako asystent prof. Eugeniusza Tomiczka w 
Instytucie Filologii Germańskiej UWr. 
Stopień naukowy doktora nauk humani-
stycznych uzyskał w 1986 r. na podstawie 
rozprawy „Niederländische Einflüsse auf
die Sprachtheorie von Justus Georg Schot-
telius”, przygotowanej pod kierunkiem 
prof. Norberta Morcińca.
W 1990 r. przeszedł ze stanowiskiem ad-
iunkta z Instytutu Filologii Germańskiej do 
utworzonej w UWr przez prof. Stanisława 
Prędotę Katedry Języka, Literatury i Kultury 
Niderlandzkiej im. Erazma z Rotterdamu.  
W 1992 r. został kierownikiem Pracowni 
Dawnej Literatury Niderlandzkiej, prze-
kształconej w 2003 r. w Zakład Dawnej Li-
teratury Niderlandzkiej. 
Stopień doktora habilitowanego nauk hu-
manistycznych w zakresie literaturoznaw-
stwa germanistycznego i niderlandystycz-

nego otrzymał w 1993 r. po przedstawieniu 
rozprawy „Andreas Gryphius und die Nie-
derlande. Niederländische Einflüsse auf
sein Leben und Schaffen”.
W 1995 r. objął obowiązki kierownika Kate-
dry Języka, Literatury i Kultury Niderlandz-
kiej im. Erazma z Rotterdamu (od 1996 r. 
Katedry Filologii Niderlandzkiej), jedynej 
w Polsce samodzielnej placówki akademic-
kiej o takim profilu; kierował nią do 2008 r.
W 1996 r. został mianowany na stanowisko 
profesora nadzwyczajnego w tej Katedrze. 
Prof. Kiedroń rozwijał i rozwija studia nider-
landystyczne zarówno od strony naukowej, 
jak i dydaktycznej, wprowadzając innowa-
torskie rozwiązania programowe (indywi-
dualizacja studiów, współpraca – również 
dydaktyczna – z bibliotekami naukowymi 
i muzeami, internacjonalizacja studiów). 
Najlepszym potwierdzeniem słuszności 
tych działań było przyznanie filologii ni-
derlandzkiej przez Państwową Komisję 
Akredytacyjną w 2004 r. akredytacji z wy-
różnieniem, najwyższej z możliwych. Dzię-
ki staraniom profesora w 1999 r. oddano do 
użytku nową Bibliotekę Niderlandystyczną 
i aktywnie działający Ośrodek Kultury Ni-
derlandzkiej UWr. Działa on też w komi-
sjach senackich UWr: Odwoławczej Komisji 
Dyscyplinarnej dla Studentów (1999–2002; 
przewodniczący w kadencji 2002–2005) 
oraz w Komisji Statutowej (w kadencji 
2005–2008 i 2008–2012). 
Zainteresowania badawcze prof. Kiedro-
nia koncentrują się głównie na literaturze  
i kulturze ideowej XVI i XVII w. w Niemczech  
i Niderlandach, ale także w Polsce i krajach 
z nią sąsiadujących; sięga jednak również 
do czasów Średniowiecza i Oświecenia, za-
interesowany jest też kulturą ideową histo-
rycznego Śląska i jego historycznej stolicy 
– Wrocławia. 
W opinii recenzentów dorobku prof. Stefa-
na Kiedronia jest on jednym z nielicznych 
w Polsce, ale i jednym z niewielu za granicą 
badaczy łączących w ujęciu interdyscypli-
narnym problematykę związków między 
literaturą a kulturą tych krajów czy zjawi-
ska znajdujące się na pograniczu między 
tekstem a obrazem, takie jak emblema-
tyka. Prof. Stefan Kiedroń „jest jednym  
z wybitnych europejskich niderlandystów, 
znanym i cenionym na forum międzyna-
rodowym specjalistą od związków kultu-
ralnych Śląska i Niderlandów we wczesnej 

nowożytności, wielkim propagatorem 
badań komparatystycznych nad dawnymi 
i współczesnymi kontaktami kulturalnymi 
między tymi regionami”. Swe prace na-
ukowe poświęca często bogatej kolekcji 
starych druków i rękopisów ze Zbiorów 
Specjalnych Biblioteki Uniwersyteckiej we 
Wrocławiu – kolekcji o światowym znacze-
niu, a także innych bibliotek naukowych, 
krajowych i zagranicznych. 
Prof. Kiedroń jest autorem ponad 100 prac 
naukowych, w tym 3 monografii i 2 anto-
logii literatury niderlandzkiej, redaktorem 
3 tomów naukowych; prace te publikowa-
ne były w Polsce, Austrii, Belgii, Czechach, 
Francji, Holandii, Niemczech i na Węgrzech 
w renomowanych czasopismach w języ-
kach niemieckim, niderlandzkim i angiel-
skim.
Na szczególną uwagę zasługuje mono-
grafia „Christian Hofman von Hofman-
swaldau und seine ‚niederländische’ 
Welt” (Wrocław–Dresden 2007), w której 
prof.  Kiedroń przedstawia – jako pierwszy 
– całokształt związków tego śląskiego po-
ety z literaturą i kulturą niderlandzką owej 
epoki. Profesor organizował liczne kongre-
sy międzynarodowe, uczestniczył też w 
ok. 30 kongresach i sympozjach zagranicz-
nych. Wygłaszał także wielokrotnie wykła-
dy jako visiting professor na uczelniach i w 
ośrodkach badawczych w Czechach, we 
Francji, w Niemczech i na Węgrzech. Jest 
koordynatorem międzynarodowych pro-
jektów naukowych. Wypromował pięcioro 
doktorów, obecnie opiekuje się trzema ko-
lejnymi doktoratami. 
Prof. Stefan Kiedroń jest członkiem wielu 
stowarzyszeń naukowych, m.in. ogólno-
światowego Międzynarodowego Stowa-
rzyszenia Niderlandystycznego (Interna-
tionale Vereniging voor Neerlandistiek),  
w którym od 2000 r. jest członkiem zarzą-
du (od 2003 r. członkiem Zarządu Główne-
go), reprezentując w nim niderlandystów 
Europy Środkowo-Wschodniej, Stowarzy-
szenia Niderlandystów Europy Środkowo-
-Wschodniej COMENIUS (Vereniging voor 
Neerlandici van Midden- en Oost-Europa 
„Comenius”), którego był współzałożycie-
lem w 1995 r. (w latach 1995–1999 czło-
nek oraz sekretarz zarządu), niemieckiego 
stowarzyszenia Internationale Andreas-
-Gryphius-Gesellschaft, holenderskiego 
Towarzystwa Literatury Niderlandzkiej 
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(Maatschappij der Nederlandse Letterkun-
de), Międzynarodowego Stowarzyszenia 
Germanistycznego (Internationale Vereini-
gung für Germanistik), a także Stowarzy-
szenia Germanistów Polskich i Wrocław-
skiego Towarzystwa Naukowego. 
W latach 1995–2003 był redaktorem cza-
sopisma   niderlandystycznego   „AMOS”  
z siedzibą w Wiedniu, od 2003 r. jest redak-
torem naczelnym najstarszego czasopisma 
niderlandystycznego w Europie Środko-
wo-Wschodniej „Neerlandica Wratislavien-
sia”, a także członkiem ‚Advisory Board’ 
czasopisma „The Low Countries Historical 
Review” z siedzibą w Hadze oraz komitetu 
naukowego Królewskiego Południowoni-

derlandzkiego Towarzystwa Języka, Litera-
tury i Historii (Koninklijke Zuid-Nederland-
se Maatschappij voor Taal- en Letterkunde 
en Geschiedenis) z siedzibą w Gandawie. 
Osiągnięcia wrocławskiej niderlandysty-
ki pod kierunkiem prof. Kiedronia zostały 
uhonorowane wizytami królewskimi na 
naszej uczelni: królowej Niderlandów Be-
atrix w 1997 r. i króla Belgów Alberta II w 
1999 r. Za swoją działalność akademicką 
profesor został odznaczony przez prezy-
denta RP Złotym Krzyżem Zasługi (2005 r.), 
w uznaniu zaś zasług dla kultury nider-
landzkiej król Belgów Albert II nadał mu 
w 2006 r. tytuł Oficera Orderu Leopolda 
I (jest to najstarsze i najwyższe państwowe 

odznaczenie Królestwa Belgii). 
Jest żonaty z Wandą Męcińską-Kiedroń 
(która pełni funkcję kierownika Zespołu 
Języka Rosyjskiego w Studium Praktycz-
nej Nauki Języków Obcych UWr). Mają 
dwóch synów: Michał (25 l.) mieszka 
obecnie w Holandii i udziela się na alter-
natywnej scenie muzycznej, Piotr (16 l.) 
przygotowuje się do nauki w liceum. 
Pytany o zainteresowania odpowiada, że 
najbardziej lubi „siedzieć na Piasku” – czyli 
w Zbiorach Specjalnych Biblioteki Uni-
wersyteckiej na Wyspie Piaskowej w oto-
czeniu starych druków. Bardzo chętnie też 
czyta (w zasadzie wszystko, co weźmie do 
rąk) oraz kocha wędrówki górskie. 

Prof. dr hab.
IRENA ŚWIATŁOWSKA-PRĘDOTA

Instytut Filologii Germańskiej

Urodziła się 1 lipca 1944 r. w Krośnie. W la-
tach 1962–1964 studiowała germanistykę 
na Uniwersytecie Wrocławskim, następnie 
do 1967 r. kontynuowała studia germani-
styczne na Uniwersytecie Lipskim (NRD). 
Po nostryfikacji dyplomu w 1967 r. zwią-
zała się z Uniwersytetem Wrocławskim  
z ówczesną Katedrą Filologii Germańskiej, 
przekształconą w 1969 r. w Instytut, zo-
stając asystentką w Zakładzie Literatury 
Niemieckiej 1848–1945, u prof. Mariana 
Szyrockiego.
Stopień  naukowy  doktora  uzyskała  w 
1975 r. na podstawie rozprawy „Idee i te-
maty krótkich form prozatorskich w litera-
turze NRD w latach 1961–1970”, napisanej 
pod kierunkiem prof. Norberta Honszy.
W 1992 r., po śmierci prof. Mariana Szy-
rockiego, została pracownikiem Zakładu 
Literatury i Kultury Współczesnej Niemiec, 
Austrii i Szwajcarii w Instytucie Filologii 
Germańskiej UWr, kierowanym przez prof. 
Norberta Honszę.

Habilitowała się w 1997 r. w zakresie lite-
raturoznawstwa filologii germańskiej po
przedstawieniu rozprawy „Polnische Lite-
ratur in der Bundesrepublik Deutschland 
bis 1970”.
W 1999 r. otrzymała nominację na stano-
wisko profesora nadzwyczajnego w Insty-
tucie Filologii Germańskiej na pięć lat, a w 
2004 r. na czas nieokreślony.
Stypendystka Ministerstwa Szkolnictwa 
Wyższego i Techniki (1971) na Uniwersy-
tecie Lipskim, w latach 1976, 1990 i 2003 
otrzymała trzymiesięczne stypendia DAAD 
i przebywała we Frankfurcie nad Menem i 
w Monachium, w 1987 r. była stypendystką 
Fundacji im. Henryka Hertza na Uniwersy-
tecie w Bochum, a w 1997 r. Katolickiego 
Uniwersytetu w Lovanium w Belgii.
Obszary   zainteresowań   badawczych 
prof. Ireny Światłowskiej-Prędoty to lite-
ratura NRD, historia stosunków polsko-
-niemieckich w literaturze i kulturze XX w., 
literatura niemieckojęzyczna powstająca 
poza niemieckim obszarem językowym, 
niemieckojęzyczne dokonania literackie 
imigrantów po 1945 r., literatura niemiec-
kich emigrantów z Trzeciej Rzeszy, na jej 
kanwie powstała monografia Klausa Man-
na „Biografia człowieka poszukującego.
Klaus Mann – Europejczyk, pisarz, bojow-
nik  antyfaszystowski”   opublikowana  w 
2007 r. przez Wydawnictwo Uniwersytetu 
Wrocławskiego. W 2005 r. rozpoczęła ba-
dania nad twórczością autobiograficzną
„dzieci Holocaustu”.
Prof. Światłowska-Prędota jest autorką 120 
prac, wśród nich 2 monografii poświęco-
nych odmiennym kręgom tematycznym 
(rozprawa doktorska traktowała o litera-
turze eksperymentalnej w NRD, a habili-
tacyjna jest poświęcona historii recepcji 
literatury polskiej w RFN w latach 1945–
–1970). Prace te ukazywały się w wysoko 
cenionych w międzynarodowym obiegu 
germanistycznych pismach i w tomach 
zbiorowych za granicą.

W latach 1988/1989 wzięła udział w pro-
jekcie „Literatura polska a literatury obce”  
i przedłożyła 100-stronicową pracę nie 
przeznaczoną do druku pt. „Literatura pol-
ska w Wydawnictwie Carla Hansera w Mo-
nachium”.
Za ogłoszoną drukiem książkę, która jest 
skróconą wersją rozprawy doktorskiej,  
i nosi tytuł „Krótkie formy prozatorskie w 
literaturze NRD lat sześćdziesiątych. Idee  
i tematy”, otrzymała w 1981 r. nagrodę na-
ukową Ministra Nauki, Szkolnictwa Wyższe-
go i Techniki, a w 1988 r. nagrodę Ministra 
Edukacji Narodowej za pracę habilitacyjną. 
Recenzenci wskazują na zróżnicowanie 
tematyczne literaturoznawczych i kom-
paratystycznych publikacji prof. Światło-
wskiej-Prędoty. Obok prac z zakresu historii 
stosunków polsko-niemieckich w literatu-
rze znajdują się artykuły i studia poświę-
cone „słabo rozpoznanemu w kwerendach 
germanistycznych niemieckojęzycznemu 
piśmiennictwu powstałemu poza granica-
mi Austrii, Niemiec i Szwajcarii”, a także pro-
blematyce Holocaustu. Recenzenci wysoko 
oceniają książkę profesorską, czyli mono-
grafię Klausa Manna:„monografię oceniam
jako nieprzeciętnie erudycyjne przedsię-
wzięcie, sumujące dokonania badawcze 
ostatnich kilkudziesięciu lat. Stanowi ono 
kolejny krok na drodze do wniknięcia w cy-
wilizacyjno-kulturowy proces społeczeń-
stwa niemieckiego”.
„Monografia Światłowskiej jest pierwszą
fundamentalną pozycją o Klausie Mannie 
w języku polskim, nie do przecenienia dla 
naukowców z różnych dziedzin interesu-
jących się tą epoką, w dodatku napisaną 
barwnie i przystępnie, niektóre zaś jej usta-
lenia i interpretacje mogą być bardzo istot-
ne dla uczonych niemieckich zajmujących 
się Klausem Mannem”. 
Prof. Irena Światłowska-Prędota uczestni-
czyła w 30 międzynarodowych kongresach 
i sympozjach. Wygłosiła referaty na kon-
ferencjach w Berlinie, Salzburgu, Düssel-
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dorfie, Stambule, Frankfurcie nad Menem,
Mariborze oraz wykłady dla studentów  
i pracowników germanistyki w Wilnie, Ma-
riborze i Ljublanie. Brała udział w projekcie 
nad literaturą dziecięcą i młodzieżową w In-
stytucie Badań nad Literaturą Młodzieżową 
we Frankfurcie nad Menem, współpracowa-
ła z germanistami z Francji (Poitiers) i Austrii 
(Graz) nad przygotowaniem trójjęzycznej 
publikacji „Legendy i podania z Vienne, Sty-
rii i Dolnego Śląska”. Ma kontakty naukowe 
z germanistami z Niemiec, Słowenii, Węgier, 
Wielkiej Brytanii, Stanów Zjednoczonych, 
Litwy, Hiszpanii, Portugalii i Chin.
Wypromowała dwóch doktorów i opiekuje 

się kolejnymi pięcioma doktoratami, była 
promotorem blisko dwustu magistrów filo-
logii germańskiej.
Przez wiele lat pracowała w wydziałowej 
komisji rekrutacyjnej. W latach 1971–1992 
prowadziła dokumentację publikacji pra-
cowników Instytutu Filologii Germańskiej  
i przygotowała trzy bibliografie publikacji
za lata 1945–1992.
W latach 1978–1981 była zastępcą dyrek-
tora Instytutu Filologii Germańskiej. Od 
2003 r. kieruje Zakładem Literatury Nie-
mieckiej po roku 1945. 
Prof. Światłowska-Prędota należy do kilku 
towarzystw naukowych m.in. Towarzystwa 

im. J.W. Goethego, Towarzystwa Gerharta 
Hauptmanna, Towarzystwa im. Stefana 
Zweiga, Stowarzyszenia Germanistów Pol-
skich, międzynarodowego stowarzyszenia 
germanistów IVG, Wrocławskiego Towarzy-
stwa Naukowego.
Nagradzana nagrodami Ministra i Rektora. 
W 1989 r. odznaczona Złotym Krzyżem 
Zasługi.
Prof. Irena Światłowska-Prędota pasjonu-
je się teatrem, podróżami i urządzaniem 
wnętrz. Jest żoną profesora niderlandysty-
ki i germanistyki prof. Stanisława Prędoty.

(kad)

Z obrad Senatu UWr
Obradom przewodniczył Rektor prof. Ma-
rek Bojarski.
Rektor na wstępie odczytał list adresowa-
ny do Senatu UWr, podpisany przez troje 
pracowników naukowych z Wydziału Fi-
lologicznego UWr. Autorzy listu wyrazili 
troskę o zachowanie wolności dyskusji  
i badań naukowych w nawiązaniu do do-
niesień prasowych o odwołaniu konferencji 
naukowej, formie wypowiedzi w mediach 
o jednym z zaproszonych profesorów,  
a następnie odwołaniu ze stanowiska dy-
rektora Instytutu Stosunków Międzynaro-
dowych prof. Tadeusza Marczaka. Powoła-
no się na opinię czołowego przedstawiciela 
lwowsko-warszawskiej szkoły filozoficznej,
prof. Kazimierza Ajdukiewicza: „Przyznanie 
głosu tylko zwolennikom pewnego kie-
runku myśli, a odebranie go jego przeciw-
nikom zmniejsza twórczy potencjał nauki, 
sprzyja jednostronności i dogmatyczności, 
a szkodzi pochodowi ludzkości ku praw-
dzie”. Autorzy podkreślili, że szczególnie 
bolesne jest przeniesienie konfliktów na
płaszczyznę personalną, a w społeczności 
akademickiej powinno się szczególnie sta-
rannie unikać wzajemnych uprzedzeń i kie-
rowania się medialnymi opiniami, które nie 
zawsze zostały zweryfikowane źródłowo.
„Starajmy się unikać niepotrzebnych po-
działów i naprawiać wyrządzone nieopatrz-
nie wypowiedzianymi słowami krzywdy 
moralne” – piszą autorzy listu i dodają, że 
na tym tle warto zastanowić się nad zda-
niem wielkiego Europejczyka publikujące-
go zarówno po polsku, jak i po niemiecku, 
Romana Ingardena: „Dopóki nie ma woli 
współpracy – na równych prawach i przy 
równym wysiłku i równej rzetelności – przy 
zdobywaniu wiedzy czy przy wyzwalaniu 
się od błędów własnych, dopóty nie ma 

17 grudnia 2008 r. mowy o zrealizowaniu dyskusji naprawdę 
wolnej i dopóty wszelka dyskusja nie jest 
właściwie potrzebna, bo jest tylko pozorna. 
Gdy wszystkie strony gotowe są wspólnie 
rozważać same nieosobiste twierdzenia, 
gdy nie odgrywa w dyskusji żadnej roli, kto 
i kiedy je wykrył lub reprezentuje, gdy więc 
jesteśmy wszyscy wolni wobec twierdzeń 
dyskutowanych czy ideałów rozważanych, 
dopiero wtedy jest sens przystępować do 
dyskusji”. Autorzy w podsumowaniu na-
pisali: „Działalność naukowo-badawcza 
Uniwersytetu powinna być niezależna od 
presji takiego czy innego ośrodka kształto-
wania opinii publicznej”.


Senat
 mianował na stanowisko profesora 
nadzwyczajnego na czas nieokreślony od 
1 I 2009 r. 
dr. hab. Zdzisława Morawskiego w Instytu-
cie Socjologii na Wydziale Nauk Społecz-
nych
Senat 
 wyraził pozytywną opinię w sprawie 
zatrudnienia na stanowisku kanclerza Uni-
wersytetu Wrocławskiego na czas nieokre-
ślony 
mgr. Ryszarda Żukowskiego
Senat
 przyjął opinię prof. Wojciecha Wrze-
sińskiego z UWr o zasługach i dorobku 
prof. Antony’ego Polonsky’ego, kandydata 
do tytułu doktora honoris causa Uniwersy-
tetu Warszawskiego.
Senat
 podjął uchwały w sprawie zmian w ko-
misjach senackich na kadencję 2008–2012

W związku z wygaśnięciem stosunku pracy 
w Uniwersytecie Wrocławskim odwołał
dr  Beatę Lenkiewicz z Komisji Finansów 
oraz Komisji Inwestycji i Majątku.

Odwołał z Komisji Inwestycji i Majątku 
przedstawiciela jednostek organizacyjnych 
i komórek administracyjnych z Wydziału 
Nauk Społecznych 
dr. hab. Macieja Manikowskiego.
Powołał do Komisji Inwestycji i Majątku 
nowego przedstawiciela Wydziału Nauk 
Społecznych
prof. dr. hab. Jana Maciejewskiego
Senat 
 wprowadzil zmiany do uchwały nr 62/
2008 Senatu UWr z 28 maja 2008 r. w spra-
wie określenia zasad i trybu rekrutacji na 
I rok studiów w roku akademickim 2009/
2010 (p. BIP – uchwały Senatu)
Senat
 wyraził zgodę na podwyższenie udzia-
łów Uniwersytetu Wrocławskiego w spół-
ce z ograniczoną odpowiedzialnością pod 
nazwą: Wrocławskie Centrum Badań (EIT+)  
w wysokości 50 tys. zł
Senat
 zwiększył   środki   na   wynagrodzenia  
w 2008 r. o kwotę 3805,3 tys. zł. Po dokona-
niu zwiększenia wielkość środków na wy-
nagrodzenia wynosi 187 305,3 tys. zł
Senat
 wysłuchał informacji o prowizorium bu-
dżetowym na 2009 r.
Prowizorium jest ustalane w wysokości 
90 proc. bazowej dotacji MNiSzW oraz do-
datkowych środków wydzielonych z wpły-
wów   pozabudżetowych   pozostających  
w dyspozycji Rektora w 2008 r. Prowizo-
rium będzie obowiązywało do dnia opra-
cowania nowego budżetu na 2009 r., co 
nastąpi po otrzymaniu z MNiSzW decyzji  
o kwocie przyznanej dotacji z budżetu pań-
stwa i ustaleniu zasad podziału tej dotacji. 
Ze względu na brak decyzji o środkach na 
działalność statutową i badania własne  
w 2009 r. uczelniane jednostki rozliczenio-
we nie powinny przekraczać 1/12 kwoty 
przyznanej w 2008 r. przy planowaniu mie-
sięcznych wydatków z tych źródeł.

(kad)
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C ERL (Consortium of European Re-
search Libraries) działa od 1994 r. 

i skupia biblioteki naukowe z wielu kra-
jów europejskich, m.in. tak znane, jak 
Britisch Library, Staatsbibliothek z Mo-
nachium, Biblioteca Apostolica Vaticana 
czy Bibliothèque Nationale de France. 

Druki z ręcznego tłoczenia

Głównym celem powołania konsorcjum 
była chęć zarejestrowania w jednej wspól-
nej bazie wszystkich książek wydrukowa-
nych w Europie do 1830 r. Baza otrzymała 
nazwę HPB ( Hand Press Book, czyli książki 
z tzw. okresu ręcznego tłoczenia). Liczba 
bibliotek członkowskich z roku na rok po-
większa się i w tej chwili obejmuje już także 
biblioteki z Ameryki Południowej oraz USA. 
Konsorcjum jest zarządzane przez sekre-
tariaty w Hadze i Londynie, oddziały prze-
twarzania danych w Getyndze i Uppsali 
oraz OCLC (Online Computer Library Cen-
ter) w Dublinie (stan Ohio, USA). 
Baza danych liczy obecnie 2,8 mln opisów 
bibliograficznych   druków   wydanych  w
Europie od ok. 1450 do 1830 r. Nazwa HPB 
została ostatnio zmieniona na Heritage of 
the Printed Book. Obok bazy bibliograficz-
nej funkcjonuje portal naukowy, służący 
badaniu dziejów książki (http://www.cerl.
org), który zawiera rozbudowane tezau-
rusy: wielojęzyczny słownik miejsc druku, 
autorów, drukarzy, właścicieli książek czy 
sygnetów drukarskich. Udział w CERL jest 
płatny, a składki członkowskie stanowią 
podstawę funkcjonowania konsorcjum. 
Właśnie ze względu na aspekt finansowy
Polska przez długi czas była reprezento-
wana tylko przez Bibliotekę Uniwersytec-
ką w Warszawie. W 2007 r. pojawiła się 
możliwość powołania Grupy Polskich Bi-
bliotek Naukowych Gromadzących Stare 
Druki, którą tworzy obecnie 7 placówek: 
Biblioteka Narodowa, Biblioteka Jagielloń-
ska, Biblioteka PAN w Gdańsku, Biblioteka 
Uniwersytecka  w  Warszawie,  Biblioteka 
Uniwersytecka  w  Poznaniu,  Biblioteka 
Uniwersytecka we Wrocławiu oraz Ossoli-
neum. W wyniku negocjacji Polska Grupa 
podpisała z CERL umowę na trzy lata jako 

członek stowarzyszony, korzystając przy 
tym z preferencyjnych zasad finansowa-
nia. Pozwala to na dostęp do wielkiej bazy 
danych HPB, tezaurusów i powiązanych 
portali naukowych: przeglądania, przesy-
łania własnych opisów bibliograficznych,
a także kopiowania rekordów. 
W ramach tej współpracy zorganizowane 
zostało w dniach 14–15 stycznia 2009 r. 
w gmachu Biblioteki Uniwersyteckiej  w 
Warszawie, przy współudziale Biblioteki 
Narodowej, Seminarium Polskiej Grupy 
CERL. Gośćmi byli przedstawiciele Con-
sortium of European Research Libraries: 
dr Marian Lefferts, dyrektor wykonawczy
z Hagi, i dr David Shaw, sekretarz z Can-
terbury. W Seminarium wzięli udział także 
bibliotekarze z całej Polski zainteresowani 
działalnością konsorcjum. W warsztatach 
uczestniczyło 50 osób. Bibliotekę Uniwer-
sytecką we Wrocławiu, członka Polskiej 
Grupy CERL, reprezentowała Weronika 
Karlak z Oddziału Starych Druków. 
Pierwszy dzień seminarium był poświę-
cony prezentacjom w języku angielskim, 
przygotowanym przez gości zagranicz-
nych. Dotyczyły one dotychczasowej 
działalności konsorcjum i planów na przy-
szłość, zasobów elektronicznych oraz spo-
sobów korzystania z nich.
Marian Lefferts przedstawiła trzy prezen-
tacje: Konsorcjum Europejskich Bibliotek 
Naukowych: misja i zasoby; Katalogi HPB 
(Heritage of the Printed Book): katalogo-
wanie z HPB, korzystanie z bazy, wpro-
wadzanie danych; Tezaurusy CERL jako 
narzędzie do badania dziejów książki: 
wielojęzyczny słownik miejsc druku, auto-
rów, drukarzy, właścicieli książek; sygnety 
drukarskie; wyszukiwanie zaawansowane 
w HPB oraz w Portalu CERL.
David Shaw zaprezentował dwa zagadnie-
nia: Badania proweniencyjne (strona do-
mowa CERL, proweniencje w tezaurusach 
CERL, badania proweniencyjne w Bibliote-
ce Katedralnej w Canterbury – Canterbury 
Cathedral Library); Udział polskich biblio-
tekarzy i historyków książki w „okrągłym 
stole”  CERL  (How  can  the  Polish  Colle-

agues contribute to CERL round table). 
Drugi dzień seminarium przeznaczono na 
polskie prezentacje, w których zwrócono 
uwagę na ciekawe kolekcje w zbiorach bi-
bliotek Polskiej Grupy CERL, prowadzone 
badania oraz problem digitalizacji starych 
druków. Przedstawione zostały 4 prezen-
tacje: Weronika Karlak (BU Wrocław) – Sile-
siaca XVI–XVIII wieku w zbiorach Bibliote-
ki Uniwersyteckiej we Wrocławiu – lokalna 
produkcja typograficzna jako źródło do
badań regionalnych; Renata Wilgosiewicz-
-Skutecka (BU Poznań) – Druki masońskie 
w Bibliotece Uniwersyteckiej w Poznaniu; 
Marianna Czapnik (BU Warszawa) – Od 
kartoteki do bazy. Z warsztatu badań pro-
weniencyjnych w Bibliotece Uniwersytec-
kiej w Warszawie; Joanna Potęga, Maria 
Brynda (Biblioteka Narodowa) – Stare dru-
ki w Bibliotece Cyfrowej POLONA.
Tak sformułowany program seminarium, 
pozwalający na przedstawienie zagad-
nień przez zainteresowane strony – CERL 
i biblioteki polskie – okazał się bardzo 
trafiony. Równie ważna była możliwość
bezpośredniego kontaktu. Wystąpienia 
były śledzone z zainteresowaniem, a cza-
sem wywoływały natychmiastowe reakcje 
słuchaczy. Kiedy np. Dawid Shaw w swojej 
prezentacji jako jeden z przykładów przed-
stawił exlibris śląskiej proweniencji, które-
go odczytanie nasuwało pewne wątpliwo-
ści, problem ad hoc został zweryfikowany.
Warto zaznaczyć, że Biblioteka Uniwer-
sytecka we Wrocławiu ma już pośrednio 
swój udział w bazie HPB. W latach 1992–
–2002 w ramach realizacji polsko-nie-
mieckiego projektu „Wspólne dziedzictwo 
europejskie”   zmikrofilmowano   16 006
starych druków ze zbiorów Biblioteki. Ka-
talog mikrofilmów w postaci bazy danych
trafił zgodnie z umową, poprzez Staatsbi-
bliothek w Monachium, do CERL. 
Cała baza Heritage of the Printed Books 
jest dostępna dla czytelników Biblioteki 
Uniwersyteckiej w czytelni Oddziału Sta-
rych Druków.

Weronika Karlak
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Wigilia u olimpijczyków
R egionalna Rada Olimpijska we 

Wrocławiu była organizatorem wi-
gilijnego spotkania dolnośląskich olim-
pijczyków, które odbyło się 19 grudnia 
2008 r. w nowo otwartej restauracji 
„Olimpico” przy ul. Energetycznej.

W podniosłej świątecznej atmosferze i w 
staropolskim zwyczaju gwiazdy olimpij-
skich aren dzieliły się opłatkiem, wspomi-
nając swoje występy i sukcesy na igrzy-
skach olimpijskich w różnych częściach 
świata. Prężność działania oraz owocna 
integracja olimpijskich pokoleń jest impo-
nująca i pouczająca, wskazywać powinna 
zatem kierunki, w których powinna podą-
żać młodzież uprawiająca sport.
W tym pełnym duchowego ciepła, przy-
jaźni i sportowego sukcesu spotkaniu brali 
również udział przedstawiciele władz mia-
sta, Urzędu Marszałkowskiego Wojewódz-
twa Dolnośląskiego, Uniwersytetu Wro-
cławskiego oraz mediów.
Reprezentując naszą uczelnię na wigilijnej 
wieczerzy olimpijczyków, miałem również 
przyjemność i zaszczyt wręczyć Prezesowi 
Regionalnej Rady Olimpijskiej Mieczysła-
wowi Łopatce list gratulacyjny od JM Rek-
tora UWr prof. Marka Bojarskiego z okazji 
Jubileuszu 15-lecia istnienia tej organizacji, 
która powstała w 1993 r.

Waldemar Pasikowski

      Wrocław 19 grudnia 2008

Zarząd 
Regionalnej Rady Olimpijskiej
ul. Borowska 1-3
50-529 Wrocław

Szanowni Państwo, Drodzy Olimpijczycy 

W związku z Jubileuszem 15-lecia Regionalnej Rady Olimpijskiej we Wrocławiu skła-
dam serdeczne gratulacje i wyrazy uznania za prężną działalność na rzecz ruchu 
olimpijskiego na Dolnym Śląsku.
Wyrażam również podziękowanie za wieloletnią owocną współpracę z Uniwersy-
tetem Wrocławskim w zakresie promocji sportu oraz idei olimpijskiej w środowisku 
akademickim.
Liczę, że nasze wspólne przedsięwzięcia w tym zakresie zostaną utrwalone i po-
wstaną nowe inicjatywy w celu kreowania pozytywnej roli sportu olimpijskiego i 
akademickiego wśród młodzieży.

Rektor
Prof. dr hab. Marek Bojarski

Medale badmintonistów
W pierwszą sobotę grudnia 2008 r. 

rozegrano, w ramach Dolnoślą-
skiej Ligi Międzyuczelnianej, której pa-
tronuje Organizacja Środowiskowa AZS 
we Wrocławiu, zawody badmintona pn. 
„Turniej Mikołajkowy”.

W zawodach zorganizowanych w hali spor-
towej Uniwersytetu Wrocławskiego przy 
ul. Przesmyckiego wzięło udział, łącznie  
z eliminacjami, blisko 220 studentek i stu-
dentów z 12 największych wrocławskich  
i dolnośląskich uczelni. Najliczniej re-
prezentowane były Uniwersytet i AWF. 
Otwarcia zawodów dokonały prof. Tere-
sa Łoś-Nowak, prorektor ds. studenckich 
Uniwersytetu Wrocławskiego, i prof. Anna 
Skrzek, prorektor ds. nauczania Akademii 
Wychowania Fizycznego we Wrocławiu, 
oraz zastępca kierownika Uniwersyteckiego 
Centrum Wychowania Fizycznego i Sportu 



mgr Teresa Swędrow-
ska.  Wszystkie  pa-
nie wystąpiły w roli 
Mikołajów,  tym  sa-
mym  organizatorzy 
imprezy  podważyli 
tezę, jakoby funkcja 
ta   zarezerwowana 
była   wyłącznie   dla 
mężczyzn.
Jednym  z  ważnych 
celów,  jakie  stawia-
ją  sobie  animatorzy 
tego rodzaju studenc-
kich  przedsięwzięć 
sportowych, jest inte-
gracja środowiska akademickiego, dlatego 
często w grach podwójnych zespół tworzą 
przedstawiciele dwóch różnych uczelni. 
Turnieje badmintona to nie tylko rywali-
zacja i chęć wyłonienia za wszelką cenę 

zwycięzców. Uczestnictwo w zawodach to 
przede wszystkim okazja do spotkania się 
studentów z różnych uczelni, sposobność 
do rozmowy, wymiany informacji, możli-
wość nawiązania nowych znajomości.  Kil-

List gratulacyjny JM Rektora
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kuletnią  już  turniejową tradycją jest zbie-
ranie przez badmintonistów upominków 
dla osieroconych dzieci. Każdorazowo po 
zakończeniu zawodów studenci z workami 
wypełnionymi książkami, zabawkami i sło-
dyczami odwiedzają niektóre dziecięce pla-
cówki opiekuńczo-wychowawcze. Zawsze 
taka wizyta wiąże się z silnymi emocjami  
i trudno ukrywanym wzruszeniem. Inną tra-
dycją turniejów mikołajkowych jest zwyczaj 
pieczenia przez studentki ciast, które pod 
koniec zawodów otrzymują zwycięzcy.
Turniej stał na wysokim poziomie sporto-
wym, wszystkie trofea w grach pojedyn-
czych zdobyli aktualni ligowi zawodnicy. 
Funkcje organizacyjne pełnili studenci 
AWF i Uniwersytetu, uczestniczący w zaję-
ciach z badmintona, realizowanych przez 
Uniwersyteckie  Centrum  Wychowania 
Fizycznego i Sportu. Zespołem sędziow-
skim kierowały niezwykle sprawnie czo-
łowe przed laty badmintonistki Jolanta  
i Beata Foltyn.
Dziękujemy raz jeszcze przedstawicielkom 
władz obu uczelni: prof. Teresie Łoś-Nowak 
i prof. Annie Skrzek za uświetnienie swoją 
obecnością zawodów, a także prorektoro-
wi ds studenckich i sportu akademickiego 
AWF we Wrocławiu dr. Andrzejowi Rokicie 
za wsparcie organizacyjne i finansowe im-
prezy, kierownikowi hali sportowej Walde-
marowi Pasikowskiemu za udostępnienie 
obiektu oraz Adamowi Roczkowi i Tomaszo-
wi Chochołkowi, reprezentującym Organi-
zację Środowiskową AZS we Wrocławiu, za 
nieustającą, trwającą już blisko 30 lat przy-
chylność dla tej lubianej przez studentów  
i będącej w ciągłym rozwoju akademickiej 
dyscypliny sportu.

dr Henryk Nawara
Uniwersyteckie Centrum Wychowania 

Fizycznego i Sportu
fo
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Tenisistki w finale
12 grudnia 2008 r. w Cieszynie od-

były się półfinały Akademickich
Mistrzostw Polski w tenisie stołowym. 
Drużyna Uniwersytetu Wrocławskiego 
reprezentowana była zarówno przez 
drużynę żeńską, jak i drużynę męską.

W drużynie żeńskiej wystąpiły
 Derlich Małgorzata, filologia rosyjska

 Fiłonowicz Monika, Wydział Nauk o Zie-
mi i Kształtowania Środowiska
 Danielak Magdalena, chemia
 Dudek Katarzyna, filologia francuska
W drużynie męskiej wystąpili
 Jaźwiec Łukasz, Wydział Nauk Historycz-
nych i Pedagogicznych 
 Borszowski Paweł, Wydział Prawa, Admi-
nistracji i Ekonomii

 Pająk Arkadiusz, Wydział Prawa, Admini-
stracji i Ekonomii
 Cholewa Marek, politologia

Drużyna   żeńska   zajęła   trzecie   miejsce  
i uzyskała awans do finałów Akademickich
Mistrzostw Polski. Drużyna męska zajęła 
siódme miejsce.
Trenerem drużyny uniwersyteckiej jest 
mgr Jan Skrzypczak, a kierownikiem sekcji 
tenisa stołowego mgr Iwona Chmaj.

(jp)

Indeksy do lamusa
M inisterstwo Nauki i Szkolnictwa 

Wyższego przygotowało projekt 
rozporządzenia, dzięki któremu uczel-
nie będą mogły zlikwidować papierowe 
indeksy jako dokumenty potwierdzają-
ce przebieg studiów.

Dokumentacja w formie elektronicznej od-
ciąży od dodatkowych formalności studen-
tów i uczelnie, a także ułatwi i przyspieszy 
weryfikację uzyskiwanych wyników.
Indeks przez lata był przedmiotem pożą-
dania maturzystów i kandydatów na stu-
dia, zwłaszcza na prestiżowych uczelniach 
i kierunkach. Jednak czas płynie nieubła-
ganie naprzód i dziś papierowy dokument  
z setkami podpisów, po które trzeba stać w 
długich kolejkach do zabieganych wykła-
dowców, staje się synonimem niepotrzeb-
nej biurokracji.
Coraz częściej słychać ze środowiska aka-
demickiego postulaty, aby papierową for-
mę książeczki zastąpić systemem elektro-
nicznym według sprawdzonych na świecie 
wzorców.
Od dobrych kilkunastu lat kurczy się lista 
krajów, gdzie papierowy indeks jeszcze ist-

nieje. W Szwecji zniesiono go już prawie 30 
lat temu, zamiast niego obowiązuje system 
komputerowy „Ladok”, w którym student 
zostaje zarejestrowany tuż po przyjęciu na 
studia. W miarę jak zalicza poszczególne 
części składowe kursów, wykładowca prze-
kazuje wszelkie informacje osobie upo-
ważnionej do wprowadzania informacji do 
systemu. Próżno indeksu szukać także w 
krajach anglosaskich, Francji, Niemczech, 
Hiszpanii czy Portugalii. Ostatnie bastiony 
papierowych indeksów to oprócz Polski 
m.in. Białoruś, Ukraina, Czechy i Słowacja.
Jednak projekt rozporządzenia zmienia-
jącego rozporządzenie Ministra Nauki  
i  Szkolnictwa  Wyższego  z  2  listopada 
2006 r. w sprawie dokumentacji przebiegu 
studiów (Dz.U. Nr 224, poz. 1634 z późn. 
zm.), który trafia teraz do konsultacji spo-
łecznych, nie zakłada automatycznego 
zniesienia indeksu. Jeżeli władze uczelni 
dojdą do wniosku, że nie są przygotowane 
jeszcze na likwidację indeksu, to na takiej 
uczelni ta forma dokumentacji będzie mo-
gła nadal funkcjonować. 
Uczelnie, które zdecydują się na rezygna-
cję z indeksu, będą mogły na podstawie 

rozporządzenia wprowadzić karty okre-
sowych osiągnięć studenta w postaci wy-
druków elektronicznych, podpisywanych 
jedynie przez kierownika podstawowej 
jednostki organizacyjnej uczelni. W takiej 
sytuacji studenci, przystępując do zali-
czeń i egzaminów, nie mieliby obowiązku 
posiadania zarówno indeksu, jak i kart eg-
zaminacyjnych. Dokumentem poświad-
czającym uzyskanie zaliczenia i złożenie 
egzaminu będą protokoły sporządzane 
przez nauczycieli akademickich w postaci 
papierowej i/lub elektronicznej. Uprości 
to sposób dokumentowania przebiegu 
studiów, a także ułatwi i przyspieszy we-
ryfikację uzyskanych wyników. Po wydru-
kowaniu wyników sesji egzaminacyjnej 
z uczelnianego systemu dziekan będzie 
dokonywał wpisu na kolejny semestr lub 
rok studiów. Przebieg studiów będzie w 
pełni udokumentowany i wręczony ab-
solwentowi wraz z dyplomem w postaci 
suplementu, który z jednej strony spełni 
tradycyjną sentymentalną rolę indeksu, 
a także; informacyjną dla potencjalnego 
pracodawcy (mn)

Wyniki

Gra podwójna mężczyzn
1. Maciej Kwaśniewicz / Michał Jadczyk
Uniwersytet Wrocławski
2. Marcin Łątka / Arkadiusz Kopecki
Akademia Wychowania Fizycznego
3. Paweł Rowicki / Mateusz Spaczyński
Akademia Wychowania Fizycznego

Gra podwójna kobiet
1. Aleksandra Witkowska / Kamila Kryściak
AWF/ Wyższa Szkoła Fizjoterapii
2. Alicja Żuraw / Anna Stożek
Uniwersytet Wrocławski

3. Natalia Kowalska / Monika Szczepaniak
Akademia Wychowania Fizycznego

Gra pojedyncza kobiet
1. Magdalena Kamińska
Akademia Wychowania Fizycznego
2. Beata Korkuś
Politechnika Wrocławska
3. Jagoda Zarówny
Uniwersytet Wrocławski

Gra mieszana
1. Kamila Jagodzińska / Artur Kowalski
Wyższa Szkoła Fizjoterapii / Akademia Me-
dyczna

2. Maria Lenz / MarcinGmerek
Uniwersytet Wrocławski / Wyższa Szkoła 
Filologiczna.
3. Joanna Karbownik / Mateusz Flondro
Uniwersytet Wrocławski

Gra pojedyncza mężczyzn
1. Marek Wojnarski
Politechnika Wrocławska
2. Damian Broj
Uniwersytet Ekonomiczny
3. Tymoteusz Czysz
Akademia Wychowania Fizycznego

(hn)
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Wieści z Wydawnictwa UWr
N owe książki oficyny wydawniczej

Uniwersytetu Wrocławskiego.

LITERATUROZNAWSTWO
 Der Garten als Topos im Werk von Ma-
rie Luise Kaschnitz, Undine Gruentner 
und Sarah Kirsch, Monika Wolting, 2009, 
AUW 3072, ss. 239, Format B5, ISBN 978-
-83-229-2985-8, cena 30 zł
 Neerlandica Wratislaviensia XVII, Ste-
fan Kiedroń, Jerzy Koch, Norbert Morci-
niec, Stanisław Prędota (red.), 2009, ss. 308, 
Format B5, ISNN 0860-0716, cena 32 zł
HISTORIA
 Pomiędzy. Akulturacja Żydów War-
szawy w drugiej połowie XIX wieku, 
Agnieszka Jagodzińska, seria Bibliotheca 
Judaica, 4, 2009, ss. 309, Format B5, ISBN 
978-83-229-2954-4, cena 35 zł

TEATROLOGIA
 Historia dramaturgii włoskiej XX wie-
ku, Cezary Bronowski, seria Dramat – Te-
atr 21, 2009, wyd. II, ss. 268, AUW 3099, 
Format B5, ISBN 978-83-229-2975-9, cena 
28 zł
 Teatr przy ulicy Rzeźniczej we Wro-
cławiu. Kronika 1946–1974, Barbara Ka-
mińska, seria Studia i materiały do historii 
teatru we Wrocławiu i na Dolnym Ślasku, 
2008, AUW 3073, ss. 411, Format B5 , ISSN 
0239-666, cena 30 zł
BIBLIOTEKOZNAWSTWO
 Roczniki Biblioteczne LII, Anna Żbi-
kowska-Migoń (red.), 2008, ss. 306, Format 
B5, ISSN 0080-3626, cena 28 zł
PRAWO
 Kształtowanie się pozapaństwowej 
podmiotowości w prawie międzynaro-

Wydawnictwo Uniwersytetu 
Wrocławskiego Sp. z o.o.
50-137 Wrocław, pl. Uniwersytecki 15
tel.: (071) 375-28-09, 
tel./faks: (071) 375-27-35
biuro@wuwr.com.pl
Dział Handlowy: 
tel.: (071) 375 28 85
tel./faks: (071) 375 25 07
marketing@wuwr.com.pl
www.wuwr.com.pl

dowym, Barbara Mielnik, seria Prawo 
CCCVI, 2008, AUW 3081, ss. 315, Format 
B5, ISBN 978-83-229-2964-3, ISSN 0524-
-4544, cena 30 zł
FILMOZNAWSTWO
 Studia Filmoznawcze, 29, Niebo i pie-
kło melodramatu, Sławomir Bobowski 
(red.), 2008, AUW 3061, ss. 257, Format B5, 
ISSN 0860-116X, cena 30 zł

 przyg. Lucyna Powązka-Leżaj

Odeszli na zawsze

Przepracował na Uniwersytecie Wro-
cławskim 28 lat, ostatnio w Samodzielnej 
Sekcji Obsługi Gmachu Głównego. Był 
człowiekiem niezwykle sumiennym, na 
którego zawsze można było liczyć, i po-
wszechnie lubianym.
Jako akustyk dbał o nagłośnienie i utrwa-
lał przebieg wszystkich uroczystości uni-
wersyteckich, posiedzeń senatu i innych 
ważnych wydarzeń. 
Został pochowany 21 stycznia na cmen-
tarzu przy ul. Bardzkiej. 

Pracownicy administracji UWr

Z głębokim żalem zawiadamiamy,
że zmarł w wieku 53 lat

Ś†P
Zbigniew Iwan

(25 II 1956–16 I 2009)



Nagrodzone książki
W 2008 r.  pięć  spośród  wydanych 

przez Wydawnictwo Uniwersyte-
tu Wrocławskiego pozycji zostało zauwa-
żonych lub nagrodzonych w konkursach 
ogólnopolskich.

Książka pt. Władze Królestwa Polskiego 
wobec chasydyzmu. Z dziejów stosunków 
politycznych autorstwa Marcina Wodziń-
skiego, wydana w Złotej Serii Uniwersy-

tetu Wrocławskiego, otrzymała wyróżnie-
nie w konkursie im. Jerzego Skowronka,  
a dwie publikacje wydane w serii Mono-
grafie Fundacji na rzecz Nauki Polskiej: Iko-
na nowoczesności. Kolej w literaturze polskiej 
Wojciecha Tomasika oraz W pierwszych la-
tach narodowej niewoli. Schyłek polskiego 
oświecenia i zwiastuny romantyzmu Piotra 
Żbikowskiego zostały nominowane w kon-
kursie im. Jana Długosza. Nagrodę KLIO 

przyznano Przemysławowi Urbańczykowi 
za wydaną w serii Monografie FNP książkę
pt. Trudne początki Polski. Ponadto w kon-
kursie ogłoszonym przez Ministra Nauki  
i Szkolnictwa Wyższego na Najlepszą Książ-
kę Akademicką w 2008 r. nagrodę otrzyma-
ła monografia Romana Dudy pt. Lwowska 
szkoła matematyczna. 

Barbara Juszczyk


Astrofizyk, emerytowany adiunkt w In-
stytucie Astronomicznym Uniwersytetu 
Wrocławskiego. Żył 71 lat, z czego 45 po-
święcił pracy naukowo-dydaktycznej. 
Był nauczycielem wielu pokoleń studen-
tów, zdolnym i pracowitym naukowcem, 
prawym i pryncypialnym Człowiekiem.
Przez wiele lat pełnił funkcję zastępcy dy-

Z głębokim smutkiem informujemy,
że zmarł

Dr Tadeusz Ciurla
(1 V 1937–26 XII 2008)

rektora Instytutu Astronomicznego. 
Odznaczony Złotym Krzyżem Zasługi  
i Krzyżem Kawalerskim Orderu Odrodze-
nia Polski.
Pogrzeb odbył się 3 stycznia 2009 r. we 
Wrocławiu, na cmentarzu Św. Maurycego 
na Skowroniej Górze przy ul. Działkowej.

Dyrekcja i pracownicy
Instytutu Astronomicznego 

Uniwersytetu Wrocławskiego
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Kalejdoskop nauki
Naukowe hity 2008
Tygodnik „Science” uznał za najważniejsze 
w 2008 r. odkrycia dotyczące głównie ge-
netyki, biologii komórki i astronomii. 
Za naukowy przełom roku uznane zostało 
cofanie biologicznego czasu dorosłych ko-
mórek do etapu komórek macierzystych. 
Otworzyło to nowe perspektywy badania 
wielu chorób. 
W połowie listopada „Science” opublikował 
pierwsze bezsporne zdjęcia planet okrąża-
jących inne słońca. Po raz pierwszy gołym 
okiem można było zobaczyć, że faktycznie 
nasz układ nie jest kosmicznym wyjątkiem.
Namierzanie genów raka – tegoroczne 
osiągnięcia w tej dziedzinie medycyny za-
sługują na trzecie miejsce na liście nauko-
wych przełomów roku. 
Brązowy tłuszcz – w organizmie każde-
go z nas znajdują się dwa rodzaje tkan-
ki tłuszczowej: biała – główny magazyn 
energii, której nadmiar powoduje oty-
łość, i brązowa, która pomaga w spalaniu 
kalorii i przetwarzaniu ich na ciepło. Wia-
domo już od sierpnia, jak powstaje dobry 
tłuszcz. Ku zdziwieniu naukowców jego 
„najbliższym krewnym” jest tkanka mię-
śniowa. Pojawiła się szansa na nową broń 
w walce z otyłością. 
Nowe nadprzewodniki – w lutym fizycy
odkryli nową klasę materiałów nadprzewo-
dzących, tj. przewodzących prąd bez żad-
nego oporu i strat cieplnych w temperatu-
rze znacznie powyżej zera bezwzględnego 
(do 55 kelwinów).
Obserwacja na żywo białek podczas wyko-
nywania różnych prac w komórce to kolej-
ny przełom badawczy.
Energia odnawialna – na tym obszarze 
odkryto obiecującą metodę pozyskiwania 
energii wiatrowej i słonecznej na skalę ma-
sową.
Film z rozwoju embrionu został wyróżnio-
ny za zarejestrowany w szczegółach taniec 
ponad 16 tys. komórek tworzących rozwi-
jający się zarodek ryby, od jej poczęcia do 
wyklucia się. 
Ile  waży  Wszechświat.  Przeprowadzono 
nowe obliczenia masy protonów i neutro-
nów krążących we Wszechświecie. 
Na szybsze czytanie genomów pozwolił 
rozwój technik sekwencjonowania, m.in. 
poznano geny mamuta, a także zbadano, 
jakie geny są aktywne bądź wyłączone w 
kilku przypadkach ludzkich nowotworów. 
Szybciej, prościej i taniej.

Jeżyny chronią przed rakiem
Jeżyny mają właściwości antynowotwo-
rowe – przekonują naukowcy z USA na ła-
mach pisma „Cancer Prevention Research”.

W Kalifornii jest coraz więcej autystów
Coraz większa liczba wykrywanych w Ka-
lifornii przypadków autyzmu nie wynika  
z lepszej diagnostyki, tylko z coraz częst-
szego występowania tej choroby – uważają 
naukowcy z USA. Informację podaje pismo 
„Epidemiology”.
Dziewczynka bez złego genu
Przyszła na świat 9 stycznia. Gdy była za-
ledwie trzydniowym zarodkiem, , lekarze 
sprawdzili, czy nie ma genu raka piersi.To 
pierwszy przypadek takiej selekcji embrio-
nów w Wielkiej Brytanii.
Ki diabeł nadaje do nas z kosmosu?
Astronomowie odkryli tajemniczy szum 
radiowy dobiegający ze wszystkich stron 
kosmosu. Nie mają pojęcia, skąd się bierze. 
Może to echo pierwszych, monstrualnie 
wielkich gwiazd ginących w czarnych dziu-
rach. A może coś innego.
Elektrodą w emocje 
Neurochirurdzy z bydgoskiego szpitala 
wojskowego jako pierwsi w Polsce prze-
prowadzili zabieg operacyjnego leczenia 
depresji. Efekty będą znane za trzy mie-
siące.
Wątroba i jej wrogowie
Wątroba to nasz największy, najbardziej 
wszechstronny i najbardziej tajemniczy or-
gan. Żaden z ludzkich narządów nie pełni 
aż pół tysiąca funkcji, żaden też nie ma tak 
wielkich zdolności regeneracyjnych. Ale 
wątroba ma też swoje słabe strony, swoich 
wrogów. To tłuszcz, alkohol i wirusy.
Sukces polskich archeologów
Polscy archeolodzy odkopali jedną z naj-
starszych w Syrii świątyń chrześcijańskich. 
Kościół był najprawdopodobniej katedrą 
biskupią ufundowaną przez cesarza Justy-
niana.
Szkoła kontra high-tech
Twoje dziecko lubi gry i telewizję? To do-
brze – dzięki temu podnosi sobie IQ, roz-
wija refleks i będzie sobie świetnie radzić
w świecie komputerów i internetu. Ale 
żeby rozwinęło także wyobraźnię, umie-
jętności analityczne, krytycyzm i zdolno-
ści twórcze, bez poczciwej książki się nie 
obejdzie.
Droga bardziej Mleczna niż sądzono
Nasza Galaktyka, zwana Drogą Mleczną, 
znacznie urosła w oczach astronomów. 
Jak się okazuje, ma masę o połowę więk-
szą niż przypuszczali. Zapewne dorównuje 
sąsiedniej Andromedzie, która do tej pory 
była  uważana  za  największą  galaktykę  
w okolicy.
Nie odchudzaj się zimą, bo zachorujesz
Amerykańscy naukowcy odkryli, że zimą 
nadmierna dbałość o linię może skończyć 
się grypą.

Korale nie chcą rosnąć
Wielka Rafa Koralowa rośnie dziś najwolniej 
od 400 lat – piszą australijscy naukowcy  
w ostatnim „Science”.
Afrykański smak
Dzięki swoim genom mieszkańcy Afryki 
mają zmysł smaku bardziej czuły niż słyną-
cy z dobrej kuchni Francuzi czy mieszkań-
cy Azji – przynajmniej gdy chodzi o gorzki 
smak – informuje „New Scientist”.
Komety – polska specjalność
W ubiegłym roku polscy poszukiwacze 
komet odkryli łącznie w ramach projektu 
„SOHO Sungrazing Comets” 35 nowych 
obiektów.
Marynowanie w alkoholu chroni przed 
rakiem
Marynowanie grillowanego mięsa w czer-
wonym winie, a jeszcze lepiej w piwie, ob-
niża ryzyko nowotworów – informuje „New 
Scientist”.
Jak Galileusz spojrzał w niebo i co z tego 
wynikło
Rok 2009 został przez ONZ ogłoszony 
Międzynarodowym Rokiem Astronomii. 
Równo  400  lat  temu  Galileusz  po  raz 
pierwszy  wykorzystał lunetę do obser-
wacji nieba.
Dokarmianie zwierząt szkodzi!
Dokarmiając, nie tylko nie pomagamy 
zwierzętom w przetrwaniu zimy, ale mo-
żemy im też zaszkodzić. Dobrze robić to 
umiejętnie, by szkody były jak najmniejsze.
Naprawa ciała w ekspresowym tempie
Naukowcy z Anglii wpadli na pomysł, jak za 
pomocą koktajlu leków gwałtownie przy-
spieszyć procesy naprawy uszkodzonych 
bądź zniszczonych tkanek.
Sylwester dłuższy o sekundę
Tegoroczna   noc   sylwestrowa   trwała  
o sekundę dłużej. Ta oficjalna manipulacja
czasem dostosowała ziemskie chronome-
try do zwalniającego ruchu obrotowego 
Ziemi.
Oddajcie nasze zabytki!
Władze Peru żądają od szacownego Uni-
wersytetu   Yale   zwrotu   ponad   40  tys. 
skarbów, które odkrywca Machu Picchu, 
Amerykanin Hiram Bingham, wywiózł ze 
słynnego miasta Inków.
Co piąty z nas ma gen nadciśnienia
Jeden biały na pięciu ma wadliwy gen, któ-
ry zwiększa ryzyko rozwoju nadciśnienia 
– informują amerykańscy naukowcy.
HIV jeszcze groźniejszy
Naukowcy z USA zidentyfikowali nowy
sposób, w jaki HIV zakaża kobiety. Odkrycie 
dowodzi, że wirus ten jest jeszcze groźniej-
szy, niż dotąd sądzono.
„Polski’’ przeszczep twarzy
Dr Maria Siemionow, Polka pracująca w kli-
nice w Cleveland, przeprowadziła pierwszy 
w USA, a czwarty na świecie przeszczep 
twarzy. 
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Nanocząstki ratują piękny uśmiech!
Chińscy naukowcy wyprodukowali nano-
cząstki hydroksyapatytu – głównego skład-
nika szkliwa zębów. Doskonale łączą się 
one z powierzchnią uszkodzonych zębów. 
Być może materiał ten stanie się panaceum 
na coraz bardziej zniszczone zęby większej 
części populacji ludzkiej – donosi „Journal 
of Materials Chemistry”.
Barack Obama wybrał ekipę doradców 
naukowych
Amerykański prezydent Barack Obama 
przedstawił kluczowych członków swojej 
ekipy, którzy mają mu doradzać w spra-
wach nauki i techniki. Wybór potwierdza, 
że walka ze zmianami klimatycznymi i ba-
dania genetyczne znajdą się wśród priory-
tetów jego prezydentury.
Mistrzowie pochowani w jedwabiach
Naukowcy potwierdzili, że trzy szkielety  
z katedry św. Jana Ewangelisty w Kwidzy-
nie należą do XIV-wiecznych wielkich mi-
strzów krzyżackich. To jedyne w Europie 
pochówki najwyższych dostojników zako-
nu krzyżackiego.
Egipski grobowiec przemówił
Wspaniałe staroegipskie sarkofagi wyku-
wano dopiero we wnętrzu grobowców 
– ustalili polscy archeolodzy. Egipscy ka-
mieniarze wciągali pod ziemię wielotono-
we bloki skalne i obrabiali je na miejscu.
Celtycka moda pod Krakowem 
W podkrakowskim Podłężu odkryto naj-

większą  w  naszym  kraju  osadę  Celtów  
z III–II w. p.n.e.
Tsunami powróci zabijać
Sejsmolodzy prognozują: lada chwila Su-
matrę ponownie nawiedzi wielka fala, 
równie katastrofalna jak w 2004 roku, która 
na wybrzeżach Azji zabiła ćwierć miliona 
osób.
Napady paniki zwiększają ryzyko chorób 
serca 
Osoby cierpiące na napady paniki są trzy-
krotnie bardziej narażone na choroby serca 
– informuje „European Heart Journal”.
To już pewne: mamy wielką czarną dziurę 
w Drodze Mlecznej
Obserwacje niemieckich astronomów sta-
wiają kropkę nad i: w środku Drogi Mlecz-
nej zieje ogromna czarna dziura, do której 
wpadła materia o masie aż czterech milio-
nów słońc.
Nagrody dla dziennikarzy naukowych
W kategorii „Dziennikarz, redakcja, instytu-
cja nienaukowa” w tegorocznej edycji kon-
kursu „Popularyzator nauki”, organizowa-
nego przez serwis Nauka w Polsce (Polskiej 
Agencji Prasowej) przy współpracy z Mi-
nisterstwem Nauki i Szkolnictwa Wyższe-
go, nagrody otrzymali: red. Olga Woźniak  
z tygodnika „Przekrój”, red. Tomasz Rożek 
ze stowarzyszenia Śląska Kawiarnia Nauko-
wa oraz Marzenna Nowakowska i Tomasz 
Kłosowski – twórcy cyklu filmów „Dzika
Polska” realizowanych dla TVP.

Planeta jak nasza, tylko gwiazda nie ta
Odkryta dwa lata temu planeta o nie-
wdzięcznie długiej i technicznej nazwie 
MOA-2007-BLG-192-Lb jest zapewne naj-
bardziej podobna do Ziemi z wszystkich 
znanych globów poza Układem Słonecz-
nym.
Złe wieści z Arktyki
Coraz cieńszy lód i ginące białe niedźwie-
dzie – to jedne z najbardziej widocznych
znaków, że Arktyka ma poważne kłopoty. 
Gorączka krwotoczna w Europie
Pojawiające się w różnych krajach Euro-
py cykliczne epidemie łagodnej gorączki 
krwotocznej mogą mieć związek z glo-
balnym ociepleniem – wynika z pracy za-
mieszczonej na łamach pisma „Internatio-
nal Journal of Health Geographics”.
Rozpadł się rosyjski satelita o napędzie 
nuklearnym 
Rosyjscy   wojskowi   poinformowali,  że 
w lipcu zeszłego roku w przestrzeni ko-
smicznej rozpadł się wybudowany za cza-
sów ZSRR i napędzany energią jądrową 
satelita.
Ostrożnie z badaniami mózgu
Dzięki rezonansowi jądrowemu neurobio-
lodzy mogą śledzić pracę szarych komórek. 
Czasem jednak ta metoda dramatycznie 
zawodzi – ostrzegają w „Nature” amerykań-
scy badacze.

(z serwisów naukowych zebrała kad)


Program Interdyscyplinarnego Seminarium Studium Generale 
na Uniwersytecie Wrocławskim, marzec–kwiecień 2009 r.
(wtorki w godzinach 17:15–19:15, sala im. J. Cze-
kanowskiego w Collegium Anthropologicum przy  
ul. Kuźniczej 35, parter)
http:// www.studiumgenerale.uni.wroc.pl 
e-mail: studium.generale@uni.wroc.pl

3.03.2009 r.
Prof. dr hab. BEATA ZAGÓRSKA-MAREK
Magnolia w naturze, eksperymencie i komputerze
1. Czy w polskich lasach rosły dzikie magnolie?
2. Co klęska Napoleona przyniosła ogrodom Eu-
ropy?
3. Jak  piękna  jest  geometria  wirtualnych  ma-
gnolii?
Prof. dr hab. WIESŁAW FAŁTYNOWICZ – wprowa-
dzenie do dyskusji
10.03.2009 r.
Prof. dr hab. ROMUALD BĘDZIŃSKI 
Biomechaniczne aspekty implantacji
1. Biomechanika w medycynie
2. Interakcja; implant – otaczająca tkanka
3. Aktualne tendencje w implantacji stawów
Prof. dr hab. nauk med. ANDRZEJ WALL – wprowa-
dzenie do dyskusji
17.03.2009 r.
Prof. dr hab. JAN MICHALSKI – członek Polskiej 
Akademii Nauk

800-lecie Uniwersytetu w Cambridge
1. W jaki sposób przed 800 laty powstał Uniwer-
sytet w Cambridge i trwa jako unikalne centrum 
nauki, kultury i architektury?
2. Czym odróżnia się Uniwersytet w Cambridge 
od innych uniwersytetów?
3. W jaki sposób Uniwersytet w Cambridge łączy 
tradycję ze swoją dzisiejszą świetnością?
Prof. dr hab. LUCJAN SOBCZYK – członek Polskiej 
Akademii Nauk – wprowadzenie do dyskusji
24.03.2009 r.
Prof. dr hab. ZBIGNIEW MIREK 
Fenomen życia w świetle nauki i religii
1. Czy nauka chce i może zastąpić religię w po-
znaniu życia?
2. Ewolucjonizm – współczesne pole konfliktu
3. DNA duchowej tożsamości
Prof. dr hab. BEATA ZAGÓRSKA-MAREK – wprowa-
dzenie do dyskusji
31.03.2009 r.
Prof. dr hab. WŁADYSŁAW STRÓŻEWSKI
Niektóre filozoficzne wątki w myśli Norwida
1. Filozofia człowieka
2. Narodowe i uniwersalne
3. O pięknie
Prof. dr hab. JANINA GAJDA-KRYNICKA – wprowa-
dzenie do dyskusji

7.04.2009 r.
Prof. dr hab. MIECZYSŁAW INGLOT
Norwidowska koncepcja trudu i pracy
1. Biblijna koncepcja pracy
2. Relacja między sztuką ludową opartą na pracy 
a sztuką wysoką
3. Aksjologia pracy u Norwida i współcześnie
Prof. dr hab. KRZYSZTOF BILIŃSKI – wprowadzenie 
do dyskusji 
21.04.2009 r.
Prof. dr hab. ROMAN DUDA
Pionierzy matematyki w polskim Wrocławiu
1. Co pionierzy zastali we Wrocławiu?
2. Co pionierzy przynieśli do Wrocławia? 
3. Co i jak udało im się dokonać?
Prof. dr hab. MAREK HAŁUB – wprowadzenie do 
dyskusji
28.04.2009 r.
Prof. dr hab. MAREK SAMOĆ
Spotkanie fizyki i chemii z biologią – nanofotonika
i biofotonika
1. Co to jest nanofotonika?
2. Nanofotonika w biologii, materiały biologiczne 
w nanofotonice
3. Niektóre wyniki oraz perspektywy badań
Prof. dr hab. ANDRZEJ MINIEWICZ – wprowadzenie 
do dyskusji Prof. dr hab. Adam Jezierski



Prof. dr hab. Wiesław Fałtynowicz
dziekan (na zdjęciu)
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